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KALENDÁŘ AKCÍ
1. července / 10–15 h. – Kounov u Dobrušky,
Hotel Zlatý potok
14. Setkání archivářů, kronikářů a rodopisců Orlicka
a Náchodska
Přednášky a diskuze nad aktuálními poznatky z historie
rodů, řemesel a obcí. Rezervace na tel. 731 463 181
a pro.akron.oh@seznam.cz.
Pořádá AKRON, www.i-akron.cz

3. + 17. + 31. 7. / 14 h. – Spolkový dům
Po stopách F. L. Věka
Komentovaná prohlídka místy, kde se natáčel slavný
televizní seriál. Během procházky zhlédnete vzácné
fotografi e z natáčení a dozvíte se, jak se naše město
proměnilo v Dobrušku i Prahu konce 18. století.
Sraz v infocentru (Husovo náměstí 1225). 

9. 7. / 10 h. – Vršovka, Zábavní areál ZA HUMNY
Auto moto den – II. ročník
Akce pro všechny příznivce automobilů a motorek,
přijeďte k nám do areálu na auto moto den.
Neváhejte dorazit a předvést vlastní stroj. Tentokrát
se můžete těšit na zastoupení nových vozidel, která
nám přiveze náš partner ŠKODA Auto Branka Náchod.
Připravují si pro vás i zkušební jízdy. Už klasicky
k nám dorazí se svou fl otilou ze Šonova Autoslužby Vik.
Vjezdné do areálu 100 Kč, vstupné pro pěší 50 Kč,
děti do 120 cm zdarma.

10. + 24. 7. / 14 h. – Spolkový dům
Město na skále
Komentovaná prohlídka historickým centrem. Zažil u nás 
Bedřich Smetana své poprvé? Kde se tu vzali trpaslíci?
Kolik písní je o Novém Městě? Na tyto otázky naleznete
odpověď během letních prázdnin o sudých pondělcích
vždy ve 14 h. Sraz v infocentru (Husovo náměstí 1225).
Vstupné 25 Kč, zvýhodněné rodinné vstupné 75 Kč
(max. 2 dospělí a 3 děti).

15. července / 9–17 h. – venkovní prostory Městského
muzea a Spolkového domu
Muzejní staročeské trhy
Ukázky řemesel, rukodělné dílničky pro děti, občerstvení.

15. července / 13–19 h. – Stadion generála Klapálka
Velká cena Nového Města nad Metují
45. ročník mezinárodního atletického mítinku.
Vstupné 100 Kč, děti do 15 let zdarma.

15. července / 14 h. – Vršovka, Zábavní areál ZA HUMNY
YOUNG fest – Atmo music, Cocoman + MessenJan
After párty by POHODEX team. O občerstvení se postará
tým bistra DoKapsy z Nového Města nad Metují.

22. července – Vršovka, Zábavní areál ZA HUMNY
Vršovský jarmark

22. července / 20 h. – Pohoří, Přírodní kulturní středisko
FERAT a DC BAND
Vystoupení dvou kapel v rámci Pohořských hudebních
večerů. Vstup zdarma, občerstvení zajištěno.
Pořádá obec Pohoří, www.obecpohori.cz

29. 7.–6. 8. – Sněžné v Orlických horách
33. Akademické týdny
Více než týdenní kulturně-vzdělávací setkání
s mnoha významnými hosty.

31. 7.–4. 8. – před Městskou knihovnou
Velký letní antikvariát
Tradiční prodej vyřazených a duplicitních knih a časopisů
před budovou knihovny za ceny od 10  Kč za knihu.
Od pondělí 31. července od 8.00 do 17.30 h. do pátku 4. srpna
do 15 h. (nebo do vyprodání zásob). Přijďte si nakoupit knihy
a časopisy za nízké ceny a podpořte tím naši snahu neplýtvat
a zároveň získat fi nance na nákup novinek do knihovny.

10.–15. 9. – Kino 70
45. Festival české fi lmové komedie Nové Město nad Metují
Předprodej vstupenek na festival začíná 1. srpna 2023
na www.festivalkomedie.cz.

Letní koncerty Husovo náměstí / vždy od 16 h.

2. července / FUKANEC – novoměstská folková skupina
9. července / TOMY OPOČNO – folk & country kapela
16. července / BRONTOSAUŘI REVIVAL – folková kapela
23. července / ALFA – Honza Staněk a Lukáš Vojtěch
30. července / MADAM – folk & bluegrass kapela

Výstavy
20. 4.–16. 7. / 9–17 h. – Městská galerie Zázvorka
Václav Šlajch / Od 30 k 1 – ilustrace a volná tvorba.

10. 5.–25. 8. – Městská knihovna, společenský sál
Josef Nosek a Nikola Lesáková / Hrady a zámky
Výstava dřevořezeb Josefa Noska a kreseb Nikoly Lesákové.
Otevřeno v otevíracích hodinách knihovny. Vstup volný.

19. 5.–16. 7. / 9–17 h. – Městská galerie Zázvorka
Sylke Jacobs

30. 5.–18. 7. – před Spolkovým domem
Pětiletka běsů – výstava pořádaná ve spolupráci
s Pamětí národa Východní Čechy, www.muzeum-nmnm.cz

1. 6.–30. 7. / 9–17 h. – Spolkový dům
Letní výtvarný salón – výstava prací žáků ZŠ Komenského.

22. 7.–10. 9. / 9–17 h. – Městská galerie Zázvorka
Hesham Malik / malba

1. 7.–3. 9. / Galerie Pod Žebrovkou,
zámek rodiny Bartoň-Dobenín
Více než 100 let české hračky – hlavní výstava léta
ze sbírek muzea hraček v Rychnově nad Kněžnou.

1.–27. 7. / Galerie Pod Žebrovkou,
zámek rodiny Bartoň-Dobenín
Pohledy a vize XVII – výstava fotografi í členů
Klubu fotografů spolku Poznávání.

Červenec / 9–17 h. – arkády zámku rodiny Bartoň-Dobenín
Adéla Chmelařová / Botanické akvarelové ilustrace

7.–9. 7. – arkády zámku rodiny Bartoň-Dobenín
Výstavy kaktusů a sukulentů
Vystavují Kluby kaktusářů Nové Město nad Metují a Náchod.

3. 7.–31. 8. – Galerie Na schodech, Městský úřad
Ratibořický mapový okruh – výstava z mezinárodní soutěže.

29. 7.–31. 8. – Galerie Za Pokladnou,
zámek Nové Město nad Metují
Sezon 2023 – výstava fotografi í členů Kłodzkiego Klubu
Fotografi cznego.



SLOVO MÍSTOSTAROSTY

Léto a hokej
v plném proudu

SLOVO STAROSTY

Ohlédnutí za uplynulým 
půlrokem
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Milí Novoměšťané,

první prázdninový den jsme s panem starostou již 281. den na rad-
nici. Možná je čas  trochu bilancovat. Na druhou stranu jsou za námi 
teprve tři čtvrtiny roku, což je krátký čas na ohlížení se. Na dosa-
žení hmatatelných výsledků v práci pro město a jeho občany je ob-
jektivně potřeba podstatně více času. Proto si dovolím jen náznak 

„bilancování“, a to odlehčenou formou – jako komentář sportovní-
ho utkání. Třeba si při čtení někteří z vás připomenou, že jsem na 
přelomu 80. a 90. let strávil sedm sezón v dresu novoměstského 
hokejového „A“ týmu. Moje rozhodnutí napsat článek v tomto du-
chu podpořilo i to, že na „zimáku“ máme několik týdnů novou le-
dovou plochu, že se bude bruslit možná celé léto, že propuklo hor-
ko a začínají prázdniny. Tudíž, že by čtení mělo být lehké a vzletné.
 Náš „zápas“ začal přesně v 8 hodin ráno 23. září 2022. Do utká-
ní jsme nevstoupili vůbec špatně. Nepůsobili jsme ustrašeně, bylo 
zřejmé, že „máme natrénováno“. Tedy, že načerpané znalosti a ži-
votní zkušenosti jsou dobrou průpravou k zvládnutí situace. To vše 
samozřejmě s pokorou a vědomím, že je to naše první utkání na 
novém hřišti. Sportovci dobře vědí, že než se člověk v celém pro-
storu periferně zorientuje a sžije se specifi ky a detaily sportoviště, 
chvíli to trvá. Velmi podstatnou roli samozřejmě hrají diváci, kteří 
dotvářejí celkovou atmosféru . . .
 Pro náš tým bylo zásadní, že se nám podařilo sestavit kvalitní 
první lajnu, v našem případě „základní šestku“ týmu (= RM). První 
lajna je klíčová pro výkon celé organizace. Je vzorem a všichni oče-
kávají, že v pravou chvíli rozhodne. Naše šestka nastoupila do zá-
pasu od prvního střídání naplno. A nejen to. Přestože všichni brus-
lí opravdu pekelně rychle, neztrácí ve hře potřebný přehled. Hráči 
jsou také silní tzv. „na puku“, jak dnes odborní komentátoři v TV 
často zmiňují. Vyjádřením „na puku“ se snažím opsat skutečnost, 
že v první lajně je velké množství stavařů, což je v této části utkání 
opravdu k nezaplacení. Dalším členem první lajny je „srdcař“, ne-
zbytná součást každého týmu, který má ambice být úspěšný. Šest-
ku vhodně doplňuje „volný hráč“, který je schopen vytvořit pře-
kvapivé přesilovkové situace. Je jen třeba je využít . . .
 Je jasné, že náš tým ještě potřebuje nějaký čas na dokonalé se-
hrání. Již nyní ale víme „co/ kdo/ jak“ a snažíme se využít silných 
stránek každého jednotlivce na maximum. Ano, stále se nám stává, 
že někdy držíme puk příliš dlouho, a tak hru zbytečně zpomalíme. 
Někdy se ho naopak ukvapeně zbavíme a sami sebe vystavíme 
rychlým brejkům soupeře. Ve všem se ale snažíme permanentně 
zlepšovat. Dobře víme, že přemýšlet o hře krok dopředu, držet puk 
na hokejkách, připravovat si co nejlepší pozice ke vstřelení bran-
ky, to je ta správná cesta k cíli. Jsme velmi rádi, že se nám daří muž-
stvo v průběhu utkání vhodně doplňovat ve druhé lajně. Druhá pět-
ka je totiž stejně důležitá, jako ta první. Druhá je jen proto, že někdo 
prostě musí jít na led první. Očekávání jsou na ni ale kladena prak-
ticky stejná, jako na tu první. Po úvodních minutách výrazně pod-
pořil defenzivu této formace MV (v Technických službách). Následně 
do rozjetého zápasu naskočilo tvořivé křídlo PK (v Odboru rozvoje 
města) a také centr – stratég RN (architekt). Již jsme také úspěš-
ně draftovali organizátora hry PB (na pozici tajemníka) a těšíme se 
na jeho brzkou podporu jak na ledě, tak na střídačce a v kabině.
 Uvidíme tedy, jak se našemu posílenému týmu bude dařit v příš-
tích měsících. Jdeme do každého střídání naplno. Užíváme si každý 
kontakt s pukem i vhození buly rozhodčími. Motivuje nás, že vše, co 
děláme, děláme pro naše město – aby se nám tu všem dobře žilo.

Aleš Vrátný, místostarosta

Vážení spoluobčané,

uplynula nám již polovina z roku 2023, proto bych se rád ohlédl za 
akcemi a projekty, na kterých usilovně pracujeme. Asi největší z při-
pravovaných akcí je rekonstrukce Kina 70. K tomuto náročnému 
projektu jsme jako hlavního partnera pro komunikaci s vítěznou 
architektonickou kanceláří přizvali architektku Danu Matoušovou. 
Byla naší skvělou konzultantkou pro studii areálu bývalých kasá-
ren. Jsem moc rád, že převzala velení pracovní skupiny Kino 70. 
Nový městský architekt Radek Novotný nad tím vším samozřejmě 
také drží dohled. V současné době jsou naplánována jednání této 
pracovní skupiny s vítězem architektonické soutěže. Vítězný návrh 
je nejprve nutné dopracovat do studie s doplněním mnoha detailů. 
Teprve potom mohou být zpracovány další stupně projektové do-
kumentace. Pokračují také práce na projektu Letního areálu Me-
tuje (dále LAM). Rada města na svém posledním zasedání schváli-
la zpracovatele LAM, včetně navazujících projekčních prací. Jedná 
se o poměrně velké území, které zahrnuje také tzv. lesopark, což 
je území od Klosovy vyhlídky směrem dolů k prostoru bývalého 
koupaliště. Součástí projektu je také revitalizace parku Jiráskovy 
sady, kde je již uzavřena smlouva o dílo na projekt a přípravu pod-
kladů pro stavební povolení. Ve všech těchto případech chceme 
být připraveni žádat o dotační tituly.
 Zajímá nás také budoucnost Domu zdraví a jeho kompletní re-
konstrukce. Je zde plánováno rozšíření bazénu o další dráhu, ale 
hlavně rozšíření doplňkových služeb typu wellness, aby objekt 
mohla využívat širší skupina veřejnosti. Projekční práce by měly od-
startovat během léta. Další akcí je rekonstrukce kamenného mos-
tu ve Vrchovinách. Máme vysoutěženou fi rmu, která bude stavbu 
realizovat ve druhé polovině tohoto roku.
 Pracuje se také na řešení dopravy ve městě. Na začátku tohoto 
roku proběhlo společné jednání s ŘSD a Královéhradeckým krajem. 
S hejtmanem se nám společně podařilo přesvědčit zástupce ŘSD 
o „vyšším“ náhledu na tuto letitou problematiku, do které postup-
ně vstoupily i další skutečnosti. Výsledkem je nové zpracovávání 
Zásad územního rozvoje (tzv. ZÚR), které prověří trasy přímého na-
pojení Kvasin na dálnici u Jaroměře a zároveň i obchvatu našeho 
města. Z probíhajících stavebních prací bych zde zmínil rekonstruk-
ci chodníků v ulici Nádražní. Dále pak rekonstrukci druhé části sil-
nice v ulici Družební, kde bude položen nejen nový živičný povrch, 
ale také zrekonstruovány chodníky, a to včetně položení nových 
kabelů optiky a veřejného osvětlení. Na posledním jednání RM 
bylo také odsouhlaseno, že oprava živičného povrchu silnice bude 
vzhledem k velkým předešlým zásahům od plynařů realizována 
i v celé ulici Na Výsluní.
 Rád bych se ohlédl také za návštěvou partnerského města Hil-
den, kdy se jednalo o moji první návštěvu společně s místostaros-
tou, některými členy partnerského výboru a několika radními. Čtyř-
denní návštěva u našich partnerů byla vedena v opravdu srdeč-
ném duchu. Utvrdil jsem se v tom, že „Hildeňané“ berou partner-
ství opravdu vážně a že i v dnešní době může skvěle fungovat přá-
telství bez ohledu na jakýkoliv profi t.
 V červnu jsem měl několik milých povinností, mezi které patřilo 
ocenění nejlepších žáků novoměstských ZŠ a ZUŠ Bedřicha Smeta-
ny a dále slavnostní předávání výučních listů studentům SPŠ. Ne-
obyčejným zážitkem byl koncert k padesátému výročí vzniku sbo-
rečku Lísteček při MŠ Na Františku v Husově sboru.
 Na závěr bych chtěl všem dětem, ale i dospělým popřát hezké 
léto a hlavně šťastné návraty domů.

Milan Slavík, starosta



„Kvalita veřejných prostranství je jednou z určujících hodnot kaž-
dého města, která výrazně ovlivňuje to, jestli se v něm žije dobře 
a pohodlně, nebo ne,“ říká Ing. arch. Radek Novotný, který od červ-
na nastoupil na pozici městského architekta. Položili jsme mu za 
vás několik otázek.

Pane architekte, jaký je váš vztah k našemu městu? Pocházíte 
z Nového Města nad Metují?
Ano, pocházím z Nového Města nad Metují, žil jsem tady do kon-
ce střední školy. Po náchodské stavební průmyslovce jsem ode-
šel studovat na Fakultu architektury ČVUT do Prahy a vzhledem 
k pracovním příležitostem, které se vyskytly už při škole, jsem po 
jejím absolvování dál zůstal v Praze. Do Nového Města se vracím 
za rodinou, bydlí tu rodiče a sestra s rodinou.

Můžete prosím zmínit některé profesní úspěchy, projekty, na kte-
rých jste se podílel? 
Jestli se dá mluvit o nějakých profesních úspěších, tak vyplývají 
především z toho, že jsem měl v životě štěstí a už v rámci studia 
na Fakultě architektury jsem potkal architekty a pedagogy, kteří 
mi pomohli zorientovat se v pohledu na architekturu, ale v pod-
statě i v pohledu na svět okolo nás. Mezi takové lidi řadím pře-
devším prof. Miroslava Cikána, který vede na Fakultě architektury 
ateliér, kde jsem absolvoval převážnou část studia. Ten mě už při 
studiu oslovil, jestli bych nechtěl pracovat v jeho soukromém ate-
liéru, který vede společně s Pavlou Melkovou (MCA atelier, s. r. o.). 
V tu dobu se zrovna rozbíhala stavba dnes odborně oceňované 
rekonstrukce Bastionu XXXI U Božích muk na Praze 2, včetně části 
okolních veřejných prostranství parku Folimanka, takže jsem měl 
příležitost rovnýma nohama skočit do reality „architektonického 
života“, který je v rámci každé realizace spojený se shonem a úpra-
vami projektu za pochodu, obzvlášť pokud jde o rekonstrukce. 
Práce ateliéru se obecně hodně orientuje na rekonstrukce a ve-
řejná prostranství, současně se relativně často účastníme archi-
tektonických soutěží. V rámci nich jsme zvítězili třeba v soutě-
žích na obnovu hradu Bečova, revitalizaci historických náměstí 
v Písku nebo na revitalizaci Masarykova náměstí v Jihlavě. Za 
zmínku stojí také realizace rekonstrukce Žižkova náměstí na Pra-
ze 3, nebo teď čerstvě rekonstrukce interiérů evangelického koste-
la na Smíchově. Nyní se chystáme na další velkou realizaci, kterou 
bude obnova náměstí Jiřího z Poděbrad v Praze na Vinohradech.
 Vedle působení v MCA se další část mé dosavadní profesní drá-
hy odehrávala na Institutu plánování a rozvoje hl. města Prahy 
(IPR), kde jsem působil mezi roky 2013–2017. To bylo zase dané tím, 
že Pavla Melková byla v tu dobu oslovena vést nově založenou 
Kancelář veřejného prostoru a přizvala k tomu mě a další kolegy. 
Smyslem bylo vytvoření kanceláře, která by se koncepčně zabý-
vala kvalitou veřejných prostranství Prahy a jejich rozvojem. In-
spiraci pro práci a náplň kanceláře jsme čerpali ze zahraničních 
měst, kde jsou podobné kanceláře už dlouhodobě standardem, 
nicméně v kontextu České republiky to byla v tu dobu relativně 
průkopnická činnost. V rámci ní jsme připravovali třeba Koncep-
ci pražských břehů, Manuál veřejných prostranství a další kon-
cepce a strategie. Cílem naší činnosti bylo vnést do společenské 
diskuse skutečnost, že kvalita veřejných prostranství je jednou 
z určujících hodnot každého města, která výrazně ovlivňuje to, 
jestli se v něm žije dobře a pohodlně, nebo ne. Tenhle přístup 
jsme pak aplikovali na konkrétních projektech – třeba návrh re-
konstrukce Vinohradské třídy nebo tzv. Letenského kříže – které 
jsem jako projektový manažer vedl.
 Budu rád, když tyhle zkušenosti bude možné uplatnit v rámci 
usměrňování městských projektů.

2 Novoměstský zpravodaj

ZPRÁVY Z RADNICE
Jak zpětně vnímáte výběrové říze-
ní na pozici městského architekta 
a co vás přimělo se přihlásit? Kon-
kurence byla přece jen veliká.
V minulém volebním období jsem 
jako vnější pozorovatel politické-
ho dění ve městě veřejně rozpo-
roval některé kroky vedení města 
týkající se jeho rozvoje. Především 
třeba tehdejší způsob přípravy 
rekonstrukce kina. Argumentoval 
jsem, že se věci dají dělat i jinak, 
jak nám příklady z jiných měst uka-
zují. S trochu otevřenějším a vel-
korysejším pohledem a vědomím, 
že další šanci tyhle klíčové městské projekty po sobě případně 
opravit už mít nebudeme.
 Po rozhodnutí pana architekta Lukase ukončit svoje dlouhole-
té působení v roli městského architekta jsem tak vnímal trochu 
jako svoji povinnost se zúčastnit výběrového řízení a případně 
přijmout díl odpovědnosti za to, jakým směrem se bude město 
v dalších letech z hlediska urbanismu a architektury vyvíjet.
 Výběrové řízení bylo otevřené, dvoukolové a se zastoupením ne-
závislých kolegů architektů, což samozřejmě vnímám pozitivně.

Vedení radnice vidí určitou inspiraci v Litomyšli. Je to město, od 
kterého se můžeme učit?
Jednoznačně. Litomyšl je právě jedním z těch příkladů měst, kde 
otázky urbanismu a architektury města řeší dlouhodobě a kon-
cepčně, s vědomím odpovědnosti předat město dalším generacím 
v lepším stavu. Mezi architekty má Litomyšl nedostižnou pověst 
v tom, jak skloubit krásu historického města s kvalitní, moderní 
architekturou. To není něco, co bylo šlo proti sobě, ale naopak se 
to skvěle doplňuje a kvalita města se tím posiluje. Může to mož-
ná znít nesrozumitelně, ale myslím, že čtenáři zpravodaje, kteří 
Litomyšl navštívili, si to z vnitřního pocitu, který si z města odvá-
želi, dokážou vyhodnotit sami. Zásadní na tomto přístupu je, že 
se Litomyšl dlouhodobě v žebříčku kvality měst posouvá vzhůru 
a stejně tak roste i počet obyvatel, což je znak každého úspěšné-
ho města. Věřím proto, že když si vezmeme alespoň něco z pří-
stupu Litomyšle, může se Nové Město nad Metují vydat na podob-
nou trajektorii úspěchu.

Jak vidíte naše město po architektonické stránce nyní? V jakém 
stavu ho, symbolicky řečeno, přebíráte?
Nové Město nad Metují, stejně jako mnoho dalších historických 
měst v ČR, dlouhodobě těží z kvality urbanisticko-architektonic-
kého základu, který byl městu vtisknut generacemi dávno v minu-
losti. Profi tování z kvality toho, co jsme „zdědili“, ale dlouhodobě 
nestačí. Vede to k neoprávněnému uspokojení a podcenění sku-
tečnosti, že město je potřeba průběžně kultivovat, adaptovat ho 
a doplňovat ho novými vstupy s tím, jak se mění styl našeho živo-
ta. Z vnějšího pohledu mi přijde, že popsaný přístup byl charakte-
ristický pro několik předchozích volebních období a až v posled-
ních letech se mění. Především proto, že si to začínají uvědomovat 
sami obyvatelé, kteří mají srovnání s jinými městy.
 Na úřadě se tak aktuálně připravuje velké množství projektů, 
které budou pro město prospěšné, ale samozřejmě ještě potrvá, 
než se zrealizují. Jejich souběh bude také náročný na rozpočet 
města. Z těch klíčových mám na mysli třeba oblast kasáren, cent-
rální část tzv. „Zlatého trojúhelníku“ s kinem, některé parky, nebo 
obecně téma rozvoje rekreačního potenciálu kolem Metuje. Rád 
bych přispěl k tomu, aby se projekty posouvaly rychle k realizaci 
a aby na nich také panovala politická shoda, která je pro dlouho-
dobý rozvoj města nezbytná.

Představujeme nové tváře radnice
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Energetické okénko
Rozhovor s předsedou Energetické komise
Jak jsme slíbili v minulém čísle zpravodaje, přinášíme pokračová-
ní rozhovoru s předsedou Energetické komise a radním města pa-
nem Ing. Vladimírem Brožem.

V minulém rozhovoru jste informoval, že město získalo dotační 
tituly z programů EFEKT od Ministerstva průmyslu a obchodu na 
vytvoření „Územní energetické koncepce města“ a na „Zavedení 
systému energetického manegementu”. Jaký bude další postup 
při tvorbě těchto významných strategických dokumentů a nástro-
jů a jaký je jejich cíl?

Oba tyto projekty budou realizovány současně a do konce roku 
2023 budou hotovy. Jeden projekt je strategický koncepční na 
mnoho let dopředu, druhý řeší již konkrétní opatření. Pro oba 
dotační tituly se nám podařilo získat strategické partnery. Rada 
města schválila výsledky zadávacích řízení na „Zpracování územ-
ní energetické koncepce“ i pro „Zavedení systému hospodaření 
s energií v podobě energetického managementu”.
 Na tvorbě Územní energetické koncepce (UEK) budeme spolu-
pracovat s vítězem veřejné zakázky, společností MooreAdvisory 
CZ, s. r. o. Jedná se o fi rmu s vysokou erudicí a zkušenostmi v tom-
to oboru. Naším úkolem je nyní poskytnout zpracovateli potřeb-
ná data a společně  stanovit požadované cíle projektu.
 Energetická koncepce pojmenuje stávající energetický stav ne-
jen městských budov a zařízení, ale dojde i ke zmapování tohoto 
stavu na území celého města. Čeká nás tedy spolupráce napříč 
komunálním i privátním sektorem.

Můžete nám přiblížit, jaká data je třeba pro zahájení zpracování 
Územní energetické koncepce města získat?
U objektů se jedná zejména o průkazy energetické náročnosti, in-
formace o spotřebě všech využívaných energií, fi nanční náročnos-
ti provozu, způsobu jejich využití a další. Dále se jedná o vytipo-
vání potenciálně vhodných lokalit pro výstavu obnovitelných zdro-
jů energie. Tyto informace je třeba získat jak u objektů v majet-
ku města, tak i od významných fi rem, podnikatelů a investorů, kte-
ří energie na územní města spotřebovávají a případně i vyrábějí. 
Dalším důležitým krokem je zpracování výhledových investic a zá-
měrů, které s touto problematikou úzce souvisí. Všechny tyto kro-
ky povedou k tomu, že výsledná UEK bude využitelná napříč úze-
mím města a nastíní koncepci hospodaření, která bude výhodná 
pro všechny zainteresované subjekty.

Budou tyto procesy přínosné i pro budoucí komunitní sdílení 
energie, o kterém jste se zmínil v minulém rozhovoru?
Ano, budou. Právě ÚEK je jedním ze strategických dokumentů pro 
přípravu projektů komunitní energetiky, která nejen že umožní 
výhodnou spolupráci se stávajícími i v budoucnu instalovaný-
mi energetickými zdroji napříč územím, ale i pro zajištění nezá-
vislosti a ekologicky šetrná řešení pro naše město.

Vážený pane Broži, děkuji za zajímavé informace a budeme se 
těšit na další zprávy, týkající se zavádění energetického
managementu, které nám zprostředkujete. 

Jak vidíte budoucnost našeho města a co zde plánujete zlepšit?
Nové Město nad Metují má všechny předpoklady být úspěšným 
městem. Je zasazené v jedinečném krajinném prostředí, postupně 
se bude zlepšovat dopravní dostupnost větších center. Současně 
se také mění styl práce. Lidé ve větších aglomeracích přestávají 
být v takové míře odkázáni na pevné místo v kanceláři a součas-
ně řeší zvyšující se nedostupnost bydlení v těchto městech, nebo 
třeba nedostatečnou kapacitu škol pro svoje děti. To všechno, 
myslím, přispěje k tomu, že menší města pro ně mohou být alter-
nativou. NMnM by o tyto potenciální obyvatele mělo aktivně usi-
lovat a být na tento trend připravené. Znamená to vytvořit pod-
mínky pro smysluplný rozvoj bydlení a zlepšit kvalitu občanské 
vybavenosti, což v důsledku pomůže městu jako celku.
 Městský architekt toho sám za sebe moc nezmění, je potřeba 
si nejdříve vybudovat důvěru u zastupitelů a úřadu a věci měnit 
a zlepšovat v rámci vzájemné spolupráce. Chtěl bych ale postup-
ně přesvědčit, že má hodnotu a smysl, aby se jednotlivých projek-
tů a úkolů zhostili kvalitní urbanisté a architekti, což mimo jiné 
zase odkazuje k přístupu Litomyšle. Na příkladu proběhlé soutě-
že na kino je to, myslím, dobře vidět . . .

Váš nejbližší konkrétní krok, na který se můžeme těšit?
To je asi předčasná otázka. Prioritou je teď seznámit se s cho-
dem úřadu, stavem projektů a nastavit způsob vzájemné spolu-
práce. Z toho pak budou vyplývat další kroky.

Můžete čtenářům prozradit, na jakých dalších projektech aktuál-
ně pracujete?
Dokončujeme realizaci rekonstrukce bytového domu v pražských 
Strašnicích, připravujeme další rekonstrukci bytového domu o kou-
sek vedle, projektujeme revitalizaci Masarykova náměstí v Jihla-
vě, pracujeme na územní studii v Kolíně . . .

Těšíte se na spolupráci s NMnM?
Samozřejmě, jinak bych se do výběrového řízení nehlásil.

Jak vidíte naše město za 10 let?
Jako úspěšné město, které se dokáže inspirovat tím, co se děje 
za jeho hranicemi. Z pohledu mojí profese tím myslím přede-
vším otázky soudobých trendů v urbanismu a architektuře, ale 
je to možné vztáhnout třeba i ke kultuře apod. Znamenalo by to, 
že město umí vytvářet podmínky pro vznik dostupného bydlení, 
sebevědomě nastavuje pravidla spolupráce se soukromými in-
vestory, staví kvalitní veřejné stavby, rozvíjí veřejná prostranství 
a vytváří podmínky pro to, abychom se ve městě pohybovali i ji-
nak než autem.
 Současně by bylo fajn, kdyby se stírala hranice mezi koalicí 
a opozicí, protože v rámci malého města jsou všichni zastupite-
lé nakonec jen svými vlastními sousedy.

Děkuji za rozhovor a za celou redakci Vám přeji inspiraci a hodně 
štěstí.
 Alice Frischová
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Den pro rodinu
Na páteční odpoledne 9. června město Nové Město nad Metují ve 
spolupráci s Královéhradeckým krajem připravilo na Husově ná-
městí DEN PRO RODINU. Akce se konala pod záštitou náměstkyně 
hejtmana paní Mgr. Martiny Berdychové a starosty Nového Města 
nad Metují Ing. Milana Slavíka. Pro děti byl připraven bohatý pro-
gram plný zábavy a soutěží – od malování na obličej přes tetování, 
výroby vlastního špendlíku s plackou, malování záložky po ská-
kání panáka a další různé dílničky a dovednosti. Prezentovaly se 
zde nejen sociální a navazující služby, ale také další pomáhající 
organizace. Mohli jste tak poznat služby, které ve městě působí, 
i když tu třeba nesídlí jako je Pferda, Lira, Lora, Diamant, Aufori, 
a pak samozřejmě i naše místní MSSS Oáza a Odbor sociálních 
věcí. Představily se i další služby a spolky a i ony měly pro děti 
spoustu oblíbené zábavy jako například DDM Stonožka, Mateřské 
centrum Na zámečku, Městská knihovna, Městské muzeum (kostý-
mované prohlídky), Církev bratrská, Lékárna Hamra Náchod, Ate-
liér Jaňule, MAS Pohoda venkova.
 Celou akci doprovázel povedený koncert Základní umělec-
ké školy B. Smetany, tato škola pořádala i Den otevřených dveří 
a v zámecké zahradě probíhala soutěž v hledání pokladu. Soutěže 
v razítkované se například zúčastnilo bezmála 150 dětí, vydáno 
bylo 250 Novoměstských omalovánek. Našli jste zde i občerstvení 
například tréninkové kavárny Pferda, ale i velmi oblíbenou ukra-
jinskou kuchyni. NONA, která se bohužel nemohla zúčastnit, vyro-
bila účastníkům soutěží alespoň odměny. 
 Součástí akce bylo i setkání vozů italské značky Fiat Bertone 
X1/9, kterých přijelo více než 20. Děkujeme všem malým i velkým 
návštěvníkům, rodičům, dětem i babičkám a dědům, že společně 
s námi strávili tak příjemný čas plný radosti, zábavy, ale i informa-
cí a pospolitosti. A především děkujeme všem organizacím, které 
se akce účastnily. Bez nich by to totiž nešlo.

 Denisa Plšková, Odbor sociálních věcí

Sportovní den s Nonou
Dne 25. 5. 2023 se uskutečnil náš tradiční Sportovní den. Jedná 
se o akci pořádanou za účelem setkání hendikepovaných klientů 
z různých zařízení sociálních služeb z blízkého i dalekého okolí. Ti 
pak mohou prověřit svou zdatnost při jednotlivých disciplínách 
na sportovním stadionu a následně si užít společné odpoledne 
plné tance a dobrého občerstvení. Téma letošního ročníku bylo 
Pravěk, s čímž souvisely jednotlivé disciplíny a kostýmy některých 
účastníků
 Akce se velmi vydařila, a to nejen díky krásnému počasí, ale 
i díky našim pomocníkům a sponzorům.

a ukázka fungování a důležitosti integrovaného záchranného sys-
tému (dále jen IZS).
 Pro děti byla připravena stanoviště, a to nejen se spoustou za-
jímavých vědomostí, ale především s praktickými ukázkami slo-
žek IZS a bezpečnostních složek. U Policie ČR si tak například 
děti mohly zkusit radarem změřit rychlost svého běhu nebo se 
projet v autě se zapnutou sirénou. Městská policie Nové Město 
nad Metují dětem ukázala, jaké vybavení s sebou strážník běžně 
nosí a co vše je součástí jejich vozidla. S Armádou ČR si děti vy-
zkoušely, jak těžké jsou ruční zbraně nebo armádní vesty a moh-
ly si na chvíli usednout do bojových vozidel. Se Zdravotnickou 
záchrannou službou Královéhradeckého kraje si děti otestovaly, 

jak pohodlná jsou nosítka a jak správně obvázat ránu. Hasičský 
záchranný sbor ČR dětem ukázal automobilní jeřáb. U Jednotky 
sboru dobrovolných hasičů Nové Město nad Metují si děti obtěž-
kaly dýchací techniku a další vybavení, vyzkoušely si výstup po 
žebříku a zjistily, kolik dětí se vejde na střechu cisterny. Aeroklub 
Nové Město nad Metují představil dětem svoji leteckou základnu 
a umožnil jim podrobnější prohlídku některých letadel. Ve vol-
ných chvílích děti plnily soutěže připravené městem ve spoluprá-
ci s TJ Spartak a Sborem dobrovolných hasičů Nové Město nad Me-
tují, nebo si tančily s agenturou VOSA. Po návštěvě všech stano-
višť byly pro děti připraveny sladké odměny, ale i věcné dárky.
 Vrcholem dne byla společná část programu. Nejprve simulace 
společného postupu JSDH NMnM a ZZS KHK při dopravní neho-
dě se zraněnou posádkou osobního automobilu. Děti tak viděly 
vystříhávání osob z vozidla a následné zajištění základních život-
ních funkcí zraněných. Následovala ukázka výcviku vojenských 
psů. Centrum vojenské kynologie dětem ukázalo zadržení pacha-
tele psem nebo vyhledávání návykových látek ukrytých mezi dob-
rovolníky z řad dětí. Společný program zakončil seskok parašutis-
tů a dětmi velmi oblíbené shazování bonbónů z letadla. 
 Děkujeme Aeroklubu NMnM a referentkám Oddělení školství, kul-
tury a sportu za realizaci akce a všem zúčastněným složkám za 
zajímavé ukázky. Hana Ježdíková

Dětský den s branně
bezpečnostní tematikou
V pátek 2. června bylo na letišti v Novém Městě nad Metují nezvyk-
le rušno. Již od 8 hodin od rána sem autobusy svážely děti z ma-
teřských škol a z 1. stupňů základních škol nejen z Nového Města 
nad Metují, ale i z celého regionu. Akce se zúčastnil rekordní po-
čet cca 1 000 dětí. Hlavní myšlenkou této tradiční akce je prevence
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Co se panu B. B. zatím nepovedlo / 6. díl

Klient přichází na domluvenou schůzku do Centra v dobrém roz-
položení. Mluví o zlepšení svého zdravotního stavu. Pan B. B. po-
pisuje, že se cítí lépe, už nebere léky. Na doptání pracovnice klient 
uvádí, že se tak rozhodl sám, aniž by cokoli konzultoval s lékařem. 
Pracovnice sdílí s klientem radost z pocitu zlepšení jeho stavu, 
zároveň upozorňuje na rizika spojená s nedodržením léčebného 
postupu. Motivuje klienta, aby s lékařem alespoň konzultoval své 
rozhodnutí a informoval se o možných důsledcích vysazení léků. 
Pracovnice se vrací k tématu z minula a připomíná domluvenou 
aktivitu, kterou je vyhodnocení dosavadní spolupráce. Klient sou-
hlasí, je prý zvědavý na „graf procesu změny“. Pracovnice vysvět-
luje, že graf, znázorňující cestu přes propast, je symbolem procesu 
změny a jednotlivé úseky představují stupně (fáze), kterými člo-
věk na cestě za změnou prochází. Pan B. B. na vyzvání pracovnice 
vybírá v obrázkovém grafu fázi, ve které se v současné době vidí. 
Klient zvolil dle svých slov metu „klacky pod nohama“. Prý se mu 
v poslední době začalo vše komplikovat a kazit, přestože už se 
jeho situace začala zlepšovat a myslel si, že je na dobré cestě. 
Klient mluví o okolnostech, které nemůže ovlivnit, přestože se 
snaží. Pracovnice reaguje, že klient ušel tedy už víc než polovinu 
cesty, a to není rozhodně málo. Odvedl velký kus práce. Pracov-
nice oceňuje pána za odvahu, se kterou se „vrhnul“ do propasti, 
přestože sám mluvil o velké nejistotě a nepříjemných pocitech 
z neznámého. Klient připouští, že jednání na úřadu práce i vyplňo-
vání formulářů pro něho bylo náročné a je na sebe vlastně pyšný. 
Pracovnice se ptá pana B. B., jak by vypadal další krok na cestě 
k cíli. Pan B. B. uvádí, že chce pracovat. Je si prý vědom, že bude 
muset začít řešit i své zdraví. To prý teď vnímá jako největší obtíž 
ve smyslu dodržování režimu a pravidelné stravy, diety. Pracovni-
ce nabízí zaměřit spolupráci na oblast trénování toho, co je pro 
klienta obtížné, komplikované, nové a dle doporučení lékaře. Klient 
souhlasí. Pracovnice s panem B. B. domlouvá, že do příští schůzky 
klient navštíví lékaře a přinese seznam vhodných a zakázaných po-
travin, případně doporučený jídelníček či jiná režimová opatření.

(Pro čtivější popis jsme použili smyšlenou kazuistiku potencionál-
ního klienta/klientky.)
 Tým Centra prevence Mandl

Moc děkujeme:

» žákům 9. třídy ZŠ Malecí a jejich paní učitelce, kteří nám pomoh-
li připravit jednotlivá stanoviště, na kterých během celého spor-
tovního dnu i asistovali
» panu Miloši Formanovi alias DJ Klikošovi za celodenní hudební 
kulisu a prima diskotéku
» fi rmě Maso a uzeniny Jirman Nové Město nad Metují za dobré 
párky, na kterých si všichni pochutnali
» Pivovaru Primátor za poskytnutí limonád pro žíznivé účastníky
» Nutricii Deva za dar v podobě přesnídávek pro všechny soutěžící
» Sportovnímu klubu Nové Město nad Metují za přípravu zázemí 
stadionu a jeho bezplatné zapůjčení

Díky všem vyjmenovaným jsme společně se 150 hendikepovanými 
soutěžícími opět strávili krásný den plný pohybu, zábavy a dobré-
ho jídla.

Návštěva partnerského
města Hilden
Hilden je partnerským městem Nového Města nad Metují již 34 
let. V rámci partnerství se každoročně koná setkání partnerských 
výborů obou měst střídavě v našem městě a Hildenu. V letošním 
roce jela naše delegace na čtyřdenní návštěvu do Hildenu, a to ve 
čtvrtek 22. června. Po celou cestu vydatně pršelo, ale po uvítacím 
proslovu starosty Hildenu Clause Pommera se počasí umoudři-
lo. Navštívit partnerské město jeli členové partnerského výboru 
a také starosta našeho města Milan Slavík a místostarosta Aleš 
Vrátný.
 Páteční den začal prohlídkou ubytovny pro uprchlíky, kde si obě 
strany vyměnily zkušenosti z jejich praxe. Na Městském úřadě pak 
proběhla přednáška na téma „Klima a energetický management“ 
a následovaly prohlídky instalací ve městě: ukázka místa pro plá-
nované zazelenění fasády staré radnice, zásobníky pitné vody 
v ulicích nebo vodní dílo na náměstí Ellen – Wiederhold. Dalším 
místem návštěvy byla 2 roky stará školní budova, která je „nabitá“ 

moderními technologiemi. Následovala prohlídka velkokapacit-
ní nabíjecí stanice pro elektromobily u zdejší dálnice a na závěr 
prohlídka koupaliště zasazeného v přírodě. Našemu partnerské-
mu městu patří velké poděkování za skvěle připravený program, 
který je pro naše zástupce nesmírnou inspirací! (EK)
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Nabídka pronájmu prostor k podnikání
Město Nové Město nad Metují nabízí k pronájmu prostory o cel-
kové výměře 94,2 m2 v budově čp. 201, ulice T. G. Masaryka, st. p. č. 
493, k. ú. Nové Město nad Metují.
 Nabízené nebytové prostory sloužily jako prodejna květin a dár-
kového zboží a je možno je i nadále využívat jako prodejnu, příp. 
jako běžné kancelářské prostory nebo jako nevýrobní prostory.
 Prostory se pronajímají v současném stavu, bez stavebních 
úprav. Případnou změnu užívání si zajistí budoucí nájemce na 
vlastní náklady. Město si vyhrazuje právo od tohoto záměru od-
stoupit, a to i v době vyvěšení. Nájemní smlouva bude uzavřena 
na dobu neurčitou s tříměsíční výpovědní lhůtou. Nájemce zaplatí 
tři měsíční nájmy před podpisem smlouvy a poté vždy do konce 
běžného měsíce na měsíc další. Minimální nabídková cena je sta-
novena na částku 850 Kč/m2/rok.

Případné dotazy vám zodpoví pracovníci Odboru majetku města, 
Oddělení správy nemovitostí, náměstí Republiky 6, na telefonním 
čísle: 491 419 689, 724 461 157.
 Nabídky podávejte či zasílejte na podatelnu Městského úřadu, 
náměstí Republiky 6, 549 01 Nové Město nad Metují, v zalepené 
obálce výrazně označené na přední straně: „Nájem T. G. M. čp. 201 – 
NEOTVÍRAT“, a to nejdéle do 9 h. dne 14. července 2023. Podrobné 
informace naleznete na stránkách města: www.novemestonm.cz.

Městská policie Nové Město nad Metují

Městská policie Nové Město nad Metují, náměstí Republiky 6
tel.: 605 201 093 (nebo 156)

Sledované období: 10. 5. — 10. 6. 2023
V tomto období MP řešila celkem 180 událostí. Dopravních pře-
stupků bylo 64, ostatní přestupky jsme zaznamenali ve 20 přípa-
dech. PČR jsme předávali 1 trestný čin.

Výběr z nejzávažnějších nebo nejnáročnějších oznámení:

» 10. května okolo 16. hodiny došlo na ul. Nádražní k pádu ženy 
z elektrické koloběžky, kdy dotyčná bohužel utrpěla zranění. PČR 
se obrátila na MP, zda událost zaznamenal kamerový systém. Naši 
strážníci vše vyhodnotili a zjistili, že dle záznamů k pádu ženy not-
ně přispěl nepozorný řidič, který jí nedal přednost a ona, aby do 
něho nevrazila, tak koloběžku tzv. položila. Bohužel toto nebylo 
na celém případu nejhorší, onen řidič sice na moment zastavil, ale 

Ocenění nejlepších žáků
novoměstských základních škol
Ve středu 21. června 2023 v odpoledních hodinách v obřadním sále 
Základní umělecké školy B. Smetany v Novém Městě nad Metují 
byla předána ocenění nejlepším žákům novoměstských základ-
ních škol i základní umělecké školy.
 Na úvod tohoto výjimečného setkání zazněla skladba Hvězdný 
prach Randalla Hardsela v podání klavíristky Elišky Matějkové, kte-
rá navodila slavnostní atmosféru. Žáky, jejich rodiče i pedagogy 
přivítali také starosta města Milan Slavík a místostarosta Aleš Vrát-
ný, kteří nezapomněli zmínit, na kolik je pro naši budoucnost vzdě-
lání dětí důležité a vyjádřili hrdost, že můžeme ocenit studijní vý-
sledky nejlepších z nich. Poděkování v neposlední řadě patřilo 
také všem učitelům novoměstských škol a samozřejmě rodičům.
 Oceněni byli tito žáci: Amálka Špatenková – 1. stupeň ZŠ Komen-
ského – Monika Dlouhá – 2. stupeň ZŠ Komenského, Sára Musílko-
vá – 1. stupeň ZŠ Krčín, Michal Novák – 2. stupeň ZŠ Krčín, Adéla Ju-
rásková – 1. stupeň ZŠ Malecí, Natálie Párová – 2. stupeň ZŠ Malecí. 
Všichni tito žáci byli oceněni za vynikající prospěch a reprezen-
taci školy, ale nás také moc těší, že mimo výborného hodnocení 
studijních výsledků jejich učitelé nikdy nezapomněli vyzvednout 
také jejich přátelskost, férovost, aktivitu nebo ochotu pomáhat 
druhým.

 Na závěr byl oceněn také žák Základní umělecké školy Bedřicha 
Smetany – klavírista Tadeáš Správka, který získal ocenění za skvě-
lou reprezentaci školy na klavírních soutěžích a příkladné výsled-
ky při studiu.
 Nezbývá než všem oceněným i jejich spolužákům popřát, aby 
na své studijní úspěchy bez potíží navázali, aby zůstali stále tak 
vstřícní a přátelští jako doposud a blížící se prázdniny aby si užili 
se vším, co k nim patří. (EK)
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vůbec z vozidla nevystoupil a okamžitě ujel, aniž by zraněné po-
skytl první pomoc. Strážníkům se ovšem podařilo zjistit na dalších 
kamerách jeho SPZ, která byla ihned předána PČR, která již řidiče 
vypátrala.

» 15. května ve 12.46 hodin jsme se poprvé dozvěděli o útěku 
velké kravičky z Ohnišova. Ihned jsme provedli pátrání ve směru 
k Ohnišovu, ale bezvýsledně. Druhý den na tísňovou linku PČR vo-
lalo mnoho řidičů, že se toto velké zvíře nebezpečně pohybuje na 
hlavní silnici z Dobrušky do Nového Města nad Metují. Naštěstí se 
ji policistům a strážníkům z Dobrušky podařilo zahnat do areálu 
jedné z fi rem v Běstvinách. Ovšem zde hrozilo, že splašené zvíře 
poškodí zaparkovaná vozidla, přiblížit se k ní vůbec nebylo z bez-
pečnostních důvodů možné. Na místo byla proto přivolána naše 
Městská policie, která disponuje potřebným vybavením pro uspá-
ní i takto velkých zvířat. (Na fotografi i můžete vidět přípravu us-
pávacích střel.) Tento velmi těžký zásah naši strážníci zvládli na 
výbornou, kravičku se podařilo uspat a nezraněnou přepravit zpět 
do Ohnišova, kde se v pořádku probudila již ve svém výběhu.

» 15. května v 16.00 hodin se na služebnu MP dostavil starší man-
želský pár, který uvedl, že jejich příbuzný na autobusovém nádra-
ží zapomněl krabici s úplně novými botami. Když jim volal, aby 
boty vyzvedli, tak na místě již nic nebylo. Strážníci vyhodnotili zá-
znamy z kamerového systému a zjistili, že boty odnesl zatím ne-
známý mladík. Druhý den se nám podařilo zjistit jeho totožnost 
a jeho samého zadržet v jednom z obchodů. K sebrání krabice 
s botami se doznal a vše nepoškozené strážníkům odevzdal. Od 
sankce jej uchránil pouze nízký věk, ale upozorňuji na stále čas-
tější přestupek, který se týká zatajení nálezu věci. Každý občan je 
povinen nález odevzdat příslušné obci, v jejímž katastrálním úze-
mí věc nalezl, ideálně místní Městské policii.

» 17. května v 15.12 hodin bylo MP oznámeno, že zahraniční ka-
mión s proraženou pneumatikou u návěsu blokuje dopravu nad 
Vrchovinami. Jeden strážník na místě řídil dopravu – a jelikož sa-
motná oprava byla nad síly jednoho člověka, tak druhý se fyzic-
ky zapojil do oprav (viz přiložená fotografi e). Takto se vše podaři-
lo opravit a silnici opět plně zprůjezdnit. Milým překvapením byl 
za pár dní děkovný dopis, který k nám z Polska dorazil.

» 18. května bylo MP oznámeno odcizení tabulky s popisem od-
jezdových stání z autobusového nádraží a několik reklamních ce-
dulek z centra města. Bohužel samotné oznámení bylo učiněno 
s odstupem několika dní. Strážníky tak čekalo mnoho hodin prá-
ce s analýzou záznamů z kamerového systému. Tato usilovná prá-
ce se ovšem vyplatila a bylo zjištěno, že město navštívila partička 
chuligánů z vedlejší vesnice. Všechny se podařilo ztotožnit a u jed-
noho výše uvedenou tabulku přímo zajistit. Samozřejmě neunikli 
ani pokutám v řádech tisíců korun.

» 19. května v 16.37 hodin MP prováděla měření rychlosti radarem 
zabudovaným ve služebním vozidle. Ke kontrole byla zvolena uli-
ce Na Drahách ve Spech. Tentokrát v naší radarové síti uvázl mla-
dík z Nového Města nad Metují, který se touto ulicí řítil rychlostí 
97 km/h. Strážníci jej ihned zastavili a celý velmi nebezpečný 
přestupek byl oznámen správnímu orgánu, který mu po zásluze 
krom vysoké pokuty i odebere řidičské oprávnění.

» 20. května v 00.38 hodin vyjela MP na žádost PČR do ulice So-
kolské, kde došlo v jednom z barů ke rvačce několika osob. Obě 
hlídky na místě zjednaly pořádek, událost je dále v šetření PČR.

» 29. května v 07.33 hodin byla MP oznámena dopravní nehoda 
v ul. Nádražní, při které mladá řidička nezvládla objet zaparkova-
ná vozidla a o jedno si vylomila poloosu. Strážníci na místě vše 
zdokumentovali a zajistili uvedení místa do původního stavu.

» 29. května v 09.25 hodin bylo MP oznámeno, že z jednoho z bytů 
v ul. Malecí se ozývá volání o pomoc. Strážníci na místě byt nalez-
li a s volajícím navázali kontakt. Ten ovšem nebyl schopen dveře 
otevřít, proto strážníci požádali hasiče, aby provedli násilný vstup 
do bytu. V bytě se nacházel ležící starší muž, který byl ihned pře-
dán do péče zdravotnické záchranné služby.

» 29. května v 15.30 hodin byla MP oznámena zlodějka, která sice 
utekla, ale je zachycena na vnitřních kamerách v obchodě, kde 
kradla. Strážníkům byla ze záznamů povědomá a podařilo se jim 
ji dohledat v dřívějších záznamech. Následně vyšlo najevo, že do-
tyčná objíždí celou ČR a krade především drogistické zboží. Celý 
případ byl předán Skupině kriminální policie a vyšetřování PČR.

» 30. května v 10.20 hodin se na služebnu MP dostavil muž, který 
uvedl, že má obavu o svého bratra, který se mu několik dní neo-
zývá. Strážník s ním vyjel do místa bydliště pohřešovaného, které 
se nacházelo v ul. Malecí. Následně byli požádáni hasiči, aby pro-
vedli násilný vstup do bytu. Bohužel onen pohřešovaný byl v bytě 
nalezen bez známek života. Celá událost byla ihned předána PČR, 
ale vše nasvědčuje tomu, že muž zemřel přirozenou smrtí.

» 5. června v 05.43 hodin došlo k poruše semaforů na náměstí 
Republiky. Strážníci ihned převzali řízení a zajistili přivolání od-
borného servisu.

Na závěr bych se s vámi rád podělil i o jedno úsměvné oznámení. 
13. května jsme přijali oznámení od vyděšeného občana, že na jed-
nom pozemku se nachází pes, který je v posledním „tažení“. Naše 
MP žádné oznámení nepodcení, a tak se strážníci vydali informa-
ci prověřit. Na místě nalezli úplně zdravého psa, který si, dle slov 
majitele, v trávě rád loví myšky.

 Miloš Kratěna, vrchní strážník 

ZPRÁVY Z RADNICE

Oprava u Vrchovin

Příprava uspávacích střel



Do Pekla – a možná i zpět
Letní vycházka do krásného údolí podél řeky Metuje

Představovat v Novoměstském 
zpravodaji Pekelské údolí je asi 
zbytečné, protože patří mezi ob-
líbené cíle nejednoho (cyklo) tu-
risty. Pouze v červenci a srpnu- 
se nám ale nabízí hned čtyři  
způsoby, jak se dostat k největ-
ší dominantě tohoto místa – vý- 
letní restauraci Bartoňova útul-
na.
 K cestě autem využijeme sil-
nici u sokolovny a Jiráskových 
sadů. Když nám to ale zdravot-
ní kondice dovolí, vydáme se 
do Pekla po svých. Na výběr má-
me dvě možné cesty. První tra-
sa vede od sokolovny po žluté turistické značce (5,4 km) do obce 
Přibyslav, kde přejdeme na zelenou značku, která nás nasměruje 
až do cíle. Romantičtější varianta má výchozí bod rovněž u soko-
lovny, ale pokračuje v těsné blízkosti řeky Metuje. Vydat se na ni 
můžeme po červené turistické značce (5 km). Pro cyklisty je urče-
na cyklotrasa č. 4034, která vede po silnici zmíněné výše.
 Poslední možností, jak se do Pekla dostat a ušetřit tak alespoň 
jednu cestu, je turistický autobus. Ten jezdí o červencových a srp-
nových víkendech (a výjimečně také 2. a 3. září) ve 13.45 a 17.45 h. 
z autobusového nádraží na Rychtě. Zpáteční spoje jezdí ve stej-
ném období ve 14.05 a 18.05 h.
 Ať už se do Pekla dostaneme jakkoliv, nemusí to být fi nální cíl 
naší cesty. Stačí se jen podívat na místní rozcestník, který nám 
nabídne několik velmi lákavých variant, kam se vydat dál. Podrob-
ně si o nich povíme v srpnovém vydání zpravodaje.
Přejeme krásné letní výlety.

Jiří Švanda, foto Tomáš Menec

8 Novoměstský zpravodaj

ZPRÁVY MĚSÍCE

Letní soutěž s Janem Černčickým z Kácova
Pomozte zakladateli města zjistit, jak moc se změnilo
Nové Město nad Metují. Za odměnu vám nabídne výlet do historie 
i odměnu v podobě regionálních výrobků.

Pět století je dlouhá doba. Ze čtyř 
řad domů na náměstí vyrostlo měs-
to do dnešní podoby s deseti tisíci 
obyvateli. Jak dobře Nové Město nad 
Metují znáte si budete moci otesto-
vat v naší prázdninové soutěži.
 V novoměstském infocentru (dále 
IC) si vyzvednete (nebo na www.in-
focentrum-nmnm.cz stáhnete) hrací 
kartu. Na facebookovém a instagra-
movém profi lu IC zveřejníme každou 
prázdninovou středu část fotogra-
fi e. Půjde o místa důvěrně známá, ale 
i ta, u kterých budete muset zapojit 
šedé buňky mozkové (např. – kde už 
jste tu věžičku viděli).
 První fotografi i vám představíme 
už 5. července – poslední 30. srpna.
 Celkem devět názvů významných 

míst, doplněných do hrací karty, dá dohromady tajenku. Jakmile 
si budete jistí, že máte správné řešení, zaneste kartu do našeho IC, 
a to nejdéle do 16. září 2023.
 Poté vylosujeme tři vítěze, na které čeká mix regionálních pro-
duktů a prohlídka na míru od samotného Jana Černčického z Ká-
cova.

Přejeme slunečné prázdniny a hodně štěstí v soutěži.

Andrea Kecová, Jiří Švanda,
ilustrace Tomáš Chlud

Nová značená pěší turistická trasa
 Nové Město nad Metují – Krčín – Josefov
V průběhu června byla vyznačena nová zelená pěší turistická tra-
sa z Nového Města nad Metují, nám. Republiky, do Josefova, o cel-
kové délce 19,3 km.

Turisticky atraktivní trasa spojuje dvě unikátní a od sebe ne příliš 
vzdálené městské památkové rezervace. Prochází též městskou 
částí Krčín, nejstarší částí osídlení Nového Města nad Metují, kde 
dosud síť značených pěších turistických tras chyběla.
 Nová trasa je vedena rovinatým terénem, převážně po obec-
ních polních a lučních cestách, dobře schůdných. Na trase se v do-
statečné míře vyskytují zastřešená odpočívadla s odpadkovými 
koši (pravidelně obcemi udržována) a několik info panelů s tema-
tikou vodních děl, fauny a fl óry. Pouze v úseku od krčínského spla-
vu k nahořanskému mostku je trasa na přání vlastníků pozemků 
určena pouze pro pěší. Cyklisté zde mohou použít jako alternati-
vu cyklotrasu č. 4034 o stejné délce a u Podhorního mlýna se 
opět na tuto trasu napojit.
 Tematicky je celá trasa vedena unikátní luční krajinou podél 
toku řeky Metuje, s množstvím jezů, splavů, slepých ramen, náho-
nů a solitérních vzrostlých stromů, s hustou sítí lučních zavlažo-
vacích kanálů, některých nově zprovozněných. Možností je též pří-
mé napojení na okružní naučnou stezku Ptačí park Josefovské lou-
ky v délce 4 km, vedenou významným hnízdištěm vzácných dru-
hů mokřadních ptáků a místem chovu divokých koní, nebo v Jose-
fově na novou okružní naučnou stezku s názvem Krytá cesta Pav-
la Mertlíka – trasu kolem pevnosti Josefov v celkové délce 3,7 km.
 Další zajímavosti na trase: Krčín – vysoký nýtovaný železniční 
most přes Metuji z 20. let 20. století, moderní silniční tunel, pa-
mátný kámen na místě původní tvrze Budín, park s pomníkem 
J. Žižky a M. Tyrše, stará radnice, památné lípy, tvořící stromořa-
dí podél řeky, hřbitovní kostel sv. Ducha ze 13. století, dřevěná 

Informační centrum
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zvonice ze 16. století, Černčice – hřbitovní kostel sv. Jakuba ze 14. 
století, zvonice ze 17. století, Veselice – přítok Rozkoše, odvaděče 
vody z nádrže, Šestajovice – Muzeum motocyklů, malá vodní elek-
trárna na jezu.

Pavel Staněk,
předseda značkařského obvodu Náchod

e-mail: kct.znac.na@seznam.cz

Sbor Lísteček z MŠ Na Františku
slaví 50 let od založení
Píše se rok 1973 a ve stavostrojské mateřské škole, nyní Rašínova, 
zakládá tehdejší učitelka Eva Janáčková dětský pěvecký sbor Líste-
ček. O dva roky později se ujímá funkce ředitelky v MŠ Na Františ-
ku a Lísteček se přesouvá společně s ní.
 Pod jejím vedením zaznamenává sbor nemalé úspěchy při pre-
zentaci školy na pěveckých přehlídkách. V roce 1991 přebírá otěže 
paní učitelka Ivana Schumová a stává se tak sbormistryní na dal-
ších 32 let. Za celou existenci Lístečku prošlo paní Schumové pod 
rukama několik velice nadaných zpěváčků a hudebníků.
 Po více než 30 letech obdivuhodné činnosti se paní Schumová 
rozhodla s vedením sboru rozloučit a uskutečnit tak poslední kon-
cert, který se konal 7. 6. 2023 v Husově sboru. Hosty čekal skuteč-
ně velkolepý program. Nedílnou součástí bylo vystoupení součas-

ných dětských zpěváčků Lístečku, kteří zazpívali několik famózních 
písní a nezapomněli ani na znělku sboru „Lísteček“, která k Lísteč-
ku patří celých 50 let a podle které nese sbor své jméno.
 Pozvání přijali i bývalí žáčci MŠ Na Františku – například velmi 
nadaní sourozenci Plavcovi, bratři Faltusovi, Josef Bartoš, Lydie 
Kalynyč s maminkou a František Baudisch. Všichni jsme mohli ne-
chat pokochat náš sluch hrou na klavír, housle, ale i na akordeon 
a varhany.
 Celým večerem nás provedla právě zakladatelka sboru paní 
Eva Janáčková. Někdy zkrátka slova k vyjádření díků nestačí, proto 
se nelze podivovat, že slzičky vděčnosti, radosti a dojetí se leskly 
v nejednom oku.
 Nyní už čekalo paní Schumovou skutečně poslední vystoupení, 
které se uskutečnilo v Hronově u příležitosti přehlídky pěveckých 
sborů s názvem „Hronovský skřivánek“ ve čtvrtek 15. 6. a nám ne-
zbývá, než popřát hodně štěstí a silné hlásky.
 Nesmíme zapomenout poblahopřát paní Schumové k výborným 
několikaletým úspěchům, kterých sboreček pod jejím vedením do-
sáhl, a zároveň popřát její nástupkyni paní učitelce Petře Paluch-
níkové další skvělá léta.

 Za Mateřskou školu Na Františku Nikol Macková

Univerzita třetího věku
v Novém Městě nad Metují
Univerzitu třetího věku mo-
hou posluchači v Novém 
Městě nad Metují studo-
vat od jara 2014, tedy již 
devět let. Kurzy jsou urče-
ny lidem, kteří dosáhli dů-
chodového věku, případně 
pobírají invalidní důchod. 
V Novém Městě pořádáme 
tzv. Virtuální Univerzitu třetího věku, kterou zajišťuje Provozně 
ekonomická fakulta České zemědělské univerzity v Praze. Vyučují-
cí nejezdí na místo, ale jednotlivá témata natočí formou video-
přednášek. Každý kurz jich obvykle obsahuje šest. Studenti jed-
notlivé přednášky zhlédnou na společném setkání (v současné 
době se konají v Kině 70) a mohou se na ně podívat ještě i doma 
na svém počítači. K dispozici mají také přepisy přednášek a mo-
hou vyučujícímu položit dotazy. Vše najdou na portálu http://
e-senior.czu.cz. Zde také studenti vyplní testy – z každé přednáš-
ky – a závěrečný test. Ke splnění kurzu je třeba získat minimálně 
polovinu bodů ze všech testů. Za absolvování kurzu získají stu-
denti pamětní list. Po vystudování šesti kurzů je posluchač pozván 
na promoci a obdrží osvědčení o absolutoriu. Slavnostní ukonče-
ní semestrů probíhá na závěrečných seminářích v sídlech různých 
středisek. Se studenty z Nového Města jsme již byli např. v Dob-
rušce, Chrudimi, Kutné Hoře, Olomouci, Novém Městě na Moravě 
či v Kolíně. Jeden seminář jsme také pořádali u nás v Novém Měs-
tě nad Metují. Promoce probíhají v prostorách univerzity v Praze-
Suchdole. Vedle videopřednášek se v Novém Městě snažíme při-
dat jednu přednášku i „naživo“. Před pandemií jsme začali navště-
vovat některé součásti univerzity, již jsme si prohlédli arboretum 
a zámek v Kostelci nad Černými lesy a vinařství ČZU na Mělníku.
 V letním semestru 2022/2023 studovalo v Novém Městě 38 po-
sluchaček a posluchačů z města i dalších obcí kurzy Dějiny oděvní 
kultury III a Arménie blízká i vzdálená. Zimní semestr 2023/2024 
bude zahájen 29. září nebo 6. října 2023. Hlavním bude kurz na-
zvaný Habsburkové bez trůnu. Zachycuje osudy vybraných přísluš-
níků habsburského rodu, kteří se dostali do střetu se zavedený-
mi rodovými předpisy a mnohdy i dobovou morálkou.
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Z muzejního archivu: Vzácné návštěvy
S létem přichází čas dovolených, kdy se vydáváme za odpočinkem 
i poznáním do vzdálených míst. Sluší se proto připomenout, že 
také Nové Město nad Metují je populární turistickou destinací, a to 
nejen v současnosti, ale bývalo tomu tak i v (před) minulém století.
 První vzácnou návštěvu z té doby máme doloženou dokonce pí-
semně. Jan Neruda si v Národních listech pochvaloval svůj lázeň-
ský pobyt na Rezku v roce 1877. Při svých procházkách zamířil i na 
nedaleký Výrov a pohled na město mu připomněl biblickou kraji-
nu. Možná i tento zážitek ho inspiroval při tvorbě Písní kosmic-
kých, na kterých v našem městě pracoval.
 Společnost mu na pokoji dělal Dr. Miroslav Tyrš. Místní členové 
Sokola si nenechali tuto příležitost ujít a vydali se na Rezek po-
zdravit zakladatele největší tělovýchovné organizace v naší historii.
 V rámci svého turné po severovýchodních Čechách zavítal To-
máš Garrigue Masaryk také do Nového Města nad Metují. Stalo se 
tak 12. července 1926. Prezident povečeřel na zámku, kde rovněž 
přenocoval v apartmá pro hosty.

Městské muzeum

V roce 1936 se do „města na skále“ přistěhoval spisovatel Jaromír 
John. Autor, spojovaný především s legionářskou literaturou, u nás 
napsal své dílo Rajský ostrov, ve kterém postava dědečka vypráví 
vnoučatům o stavbě Národního divadla. Na místě, kde stál spiso-
vatelův domek, dnes naleznete hotel s názvem odkazujícím právě 
na tuto knihu.
 Z Rajského ostrova se ale přesuňme do Pekla. Bartoňova útul-
na v tomto malebném údolí je už více než sto let oblíbeným leto-
viskem. Navštívil ji spisovatel Alois Jirásek, který sem zasadil i dvě 
své povídky. Cestu si sem našli prvorepublikový prezident Edvard 
Beneš a ministr zahraničí Jan Masaryk. V roce 1996 zde společně 
poobědvali prezidenti Václav Havel a Alexander Kwasniewski.
 Mezi další vzácné návštěvy našeho města patřili i fi lmaři a herci, 
kteří sem přijeli nejen za zábavou, ale rovněž za prací. Ale o tom 
třeba někdy příště.

Jiří Švanda, foto archiv Městského muzea
Setkávání posluchačů by nebylo možné bez práce zaměstnankyň
a zaměstnanců Oddělení školství, kultury a sportu MěÚ a Městské-
ho klubu Nové Město nad Metují. Aktivita je podporována městem. 
Za přízeň se samozřejmě patří poděkovat zejména studentkám 
a studentům. Jan Čopík,

zastupitel a tutor konzultačního střediska
Nové Město nad Metují

Na fotografi i část studentů z Nového Města nad Metují na promoci 
18. května 2023 s promočním kolegiem (https://vu3v.cz/)

P. Nývltová přebírá od děkana osvědčení

T. G. Masaryk v Novém Městě nad Metují v červenci 1926

Jan Neruda
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Knihovna o prázdninách
Milí čtenáři, léto je čas dovolených, cestování a aktivního odpo-
činku zejména v přírodě. V červenci a srpnu proto pravidelně kle-
sá návštěvnost knihovny. Na základě statistik využívání knihovny 
jsme se rozhodli jít v letních měsících cestou zkrácené provozní 
doby a nikoli celkové uzavírky. Pro vás to znamená, že si můžete 
půjčovat knihy v průběhu celých prázdnin. Ovšem v kratším časo-
vém intervalu. Doporučuji vám objednání knih z našeho katalogu 
TRITIUS z pohodlí domova. Do katalogu https://tritius.knihovna
nm.cz/ a svého konta se přihlásíte pomocí čísla vaší knihovní prů-
kazky a rodného čísla bez části za lomítkem. Knihy vám připraví-
me a zašleme zprávu, až budou k vyzvednutí. Knihy můžete vracet 
kdykoli do biblioboxu před knihovnou. Nakonec vás chci poprosit, 
abyste byli ohleduplní a knihy, na které čekají další čtenáři (v se-
znamu výpůjček jsou označeny symbolem tužky, nebo je lze fi lt-
rovat tlačítkem „Vrátit přednostně“), četli a vraceli co nejrychleji.
 V provozní době knihovny můžete také navštívit knihovní TERA-
SU, která je v dopoledních hodinách, než ji zalijí sluneční paprsky, 
stinnou oázou klidu v centru města. Na přelom července a srpna 
pro vás na chodník před budovou knihovny připravujeme tradič-
ní letní ANTIKVARIÁT, kde si budete moci za ceny od 10 Kč vybrat 
z vyřazených a duplicitních knih a časopisů. Začínáme v pondě-
lí 31. července od 8 do 17.30 hodin, budeme pokračovat v tomto 
čase celý týden až do pátku 4. srpna do 15 hodin (nebo do vypro-
dání zásob). Přijďte si nakoupit knihy a časopisy za nízké ceny 
a podpořte tím naši snahu najít knihám další čtenáře a zároveň 
získat fi nance na nákup novinek do knihovny.

L E T N Í  P R O V O Z N Í  D O B A  K N I H O V N Y
 Dospělí  Dětské
pondělí 8–12 13–18 8–12 13–18
úterý 8–12 13–15 8–12 13–15
středa 8–12 13–15 zavřeno
čtvrtek 8–12 13–15 8–12 13–15
pátek, sobota zavřeno  zavřeno

 Lucie Kunteová, ředitelka 

Den pro rodinu
V pátek 9. června měla i naše knihovna stánek na náměstí v rám-
ci akce Den pro rodinu. Na návštěvníky zde čekal komiks Morča-
ta v akci od Kláry Smolíkové. K němu děti obdržely pracovní list, 
na kterém si mohly i ony samy vyzkoušet tvorbu vlastního komik-
su. Menší děti si u nás vyrobily záložku do knížky. Odměny jim 
rozdával náš nový pan knihovník Pavel Čech, se kterým se bude-
te celý rok potkávat na Oddělení pro dospělé.

Renáta Červená, knihovnice Oddělení pro děti

Dětský den na zahradě knihovny
První červnovou sobotu jsme na zahradě knihovny oslavili dět-
ský den. Celou akci nám zahájil svým vystoupením pěvecký sbor 

„Kopretiny“ z MŠ Rašínova pod vedením paní učitelky Ivy Uždilo-
vé. Sboreček si zaslouženě vysloužil velký potlesk od početného 
obecenstva.

Akce probíhala ve spolupráci s panem Jakubem Škarvanem z Jed-
noty bratrské. Tématem akce byl „Labyrint světa a ráj srdce“ od 
Jana Amose Komenského, neboť v letošním roce slavíme 400 let 
od dokončení prvního rukopisu. My jsme si toto významné dílo 
a jeho autora připomněli prostřednictvím výstavy v průjezdu kni-

hovny „Komenského timeline“ zachycující nejdůležitější momenty 
ze života Komenského a jeho odkazu. Na děti pak čekal velký la-
byrint na zahradě, sladká odměna v podobě perníkového klíče, 
který nadšením prokličkovaly. Kromě toho si děti užily spoustu 
zábavy i u dalších soutěžních stanovišť. Některá z nich byla tra-
diční jako například házení míčků do klauna nebo skákání paná-
ka, ale i méně obvyklé disciplíny jako stavění obřího puzzle, kro-
ket nebo bollo ball. Dospělí ocenili možnost zahrát si Kubb či 
Mölkky. U všech stanovišť děti dostávaly drobné odměny a kromě 
toho jim rodiče mohli zakoupit popcorn.
 Na naší akci bylo hodně rodičů i prarodičů, kteří stejně jako děti 
ocenili vystoupení Knihadýlka – loutkového divadélka na moti-
vy knihy Dobrodružství pavouka Čendy od Pavla Čecha. Strávený 
společný čas na dětském dni jsme si všichni tuze užili!

 Diana Smolová, knihovnice Oddělení pro děti

Pasování v knihovně
Ve dnech 23.–24. května v kni-
hovně ve společenském sále 
proběhlo tradiční pasování 
prvňáčků na „rytíře Řádu krás-
ného slova“. Ve dvou dnech 
jsme mezi čtenáře uvítali té-
měř 150 dětí z prvních tříd ZŠ 
Komenského, ZŠ Malecí, ZŠ Kr-
čín a také ze ZŠ Bohuslavice, 
ZŠ Černčice a ZŠ Provodov-Šo-
nov. Před vlastním pasováním 
děti složily slib, že se budou ke 
knížkám chovat hezky, s úctou. 

Poté jednotlivě poklekly před zakladatele našeho města Jana Čern-
čického z Kácova, který je svým mečem pasoval. Obdržely čte-
nářský glejt se svým jménem a poukázku na roční členství v naší 
knihovně zdarma. Malý dárek dostaly i od pana starosty a mís-
tostarosty.
 Znalosti nám vzápětí předvedly podpisem u „svého“ písmenka 
abecedy a při seznamování s darovanou knihou „Křeček v letu“ 
od Zuzany Barilové nám děti dokázaly, že jsou již opravdovými 
ČTENÁŘI. Za úžasnou práci byly květinou od pana starosty a mís-
tostarosty oceněny i paní učitelky.
 Závěrem bych chtěla velmi poděkovat našim hostům panu sta-
rostovi Milanu Slavíkovi a panu místostarostovi Aleši Vrátnému 
za pomoc při pasování a za vřelá slova v proslovu k prvňáčkům. 
V neposlední řadě patří i velký dík řediteli městského muzea Jiří-
mu Hladíkovi, který ztvárnil zakladatele našeho města a všechny 
děti poctivě opasoval.

 Diana Smolová, knihovnice Oddělení pro děti

Městská knihovna



Všechen můj hněv / Sabaa Tahirová 
Román o mladé lásce, starých křivdách a od-
puštění. Americká autorka v příběhu dvou 
mladých lidí s pákistánskými kořeny zpra-
covává citlivá témata, jako jsou drogová 
a alkoholová závislost, týrání, islamofobie 
či smrt. Začíná v pákistánském Láhauru pří-
během Misbáh, která se v dohodnutém 
sňatku provdala za Taufi ka. Poté co jejich 
mladými životy otřese tragédie, odjedou 
do Spojených států a v naději na nový za-
čátek si otevřou motel v Juniperu v Kali-
fornii. Pokračuje příběhem jejich syna 
Sala a Núr . . . 

Ariadnina nit: Mýty a labyrinty / Jan Bajtlik
Velkoformátová kniha představuje dětem 
nejznámější řecké mýty, antickou kulturu 
a historii. Neuvěřitelně propracované laby-
rinty uznávaného mladého polského gra-
fi ka a ilustrátora Jana Bajtlika vytvářejí pů-
sobivé obrazy plné detailů, v nichž se kaž-
dý rád ztratí, jen aby objevil něco nového. 
Hledání v rozmanitých bludištích doplňují 
krátké texty v závěrečné části, které před-
stavují nejdůležitější postavy, pojmy a udá-
losti, s nimiž se děti v bludišti starověké-
ho Řecka setkají.
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Mrtví ptáci nezpívají: Případ Flavie de Luce /
Alan Bradley
Inteligentní a odvážná vypravěčka Flavia de 
Luce nás v šestém dílu oblíbené série pro 
mládež opět s nadhledem a ironií zavádí do 
prostředí anglického venkova 50. let minu-
lého století. Jednoho jarního rána roku 1951 
stojí jedenáctiletá Flavia de Luce na nádraží 
a očekává návrat své dávno ztracené matky 
Harriet. Vysoký neznámý muž jí pošeptá do 
ucha záhadnou zprávu a je sražen na koleje 
někým ze shromážděného davu. Flavia sle-
duje sérii stop, prověřuje svoje detektivní 
schopnosti a postupně odhaluje největší ro-
dinné tajemství.

LEGO: rodinný příběh nejslavnější hračky na 
světě / Jens Andersen
Když se roku 1916 v dánském Billundu usíd-
lil tesař a stolař Ole Kirk Christiansen, za-
čaly se psát dějiny možná té nejikoničtější 
hračky na světě. Mladý řemeslník záhy zjistil, 
že více než krovy, nábytkem a sousedskou 
výpomocí si vydělá výrobou dřevěných au-
tíček, káč a stavebnic. Malá rodinná fi rma 
a její hračky prodávané pod značkou LEGO 
si podmanily srdce dětí po celém Dánsku. 
A ve chvíli, kdy Christiansenovi vyměnili dře-
vo za plast, se stavebnice s jejich logem do-
staly do dětských pokojíčků po celém světě.

 Lucie Kunteová

N O V I N K Y  V  M Ě S T S K É  K N I H O V N Ě

F I L M O V É  T I P Y  /  K I N 0  7 0  N O V É  M Ě S T O  N A D  M E T U J Í  /  Č E R V E N E C

t o p  p r e m i é r y

Mission: Impossible Odplata – První část
Akční thriller / USA, 2023, délka 156 min.
Režie: J. Christopher McQuarrie
Hrají: Tom Cruise, Ving Rhames . . .

Oppenheimer
Drama / Historický / V. Británie, 2023
Délka 180 min.
Režie: Christopher Nolan
Hrají: Cillian Murphy, Emily Blunt, Matt
Damon, Robert Downey Jr., . . .

č e s k á  p r e m i é r o v á  k o m e d i e
Můžem i s mužem
Komedie / Dobrodružný / Česko, 2023
Délka 83 min. / Režie: Vanda Hybnerová
Hrají: Jitka Sedláčková, Vanda Hybnerová,
Kateřina Kaira Hrachovcová, Radim Vizváry . . .

d ě t s k á  p r e m i é r a

Mavka: Strážkyně lesa
Animovaný / Fantasy / Komedie
Ukrajina, 2022, délka 90 min.
Režie: Oleksandra Ruban, Oleh Malamuž

b i o  s e n i o r

Život pro samouky —  Úterý 11. 7. / 15 hod.
Komedie / Česko, 2023
Délka 95 min. / Režie: Jitka Rudolfová
Hrají: J. Plodková, B. Seidlová, Z. Kronerová, . . .

Malá mořská víla —  Úterý 25. 7. / 15 hod.
Dobrodružný / Rodinný / Fantasy / USA
Délka 135 min. / Režie: Rob Marshall
Předloha:  Hans Christian Andersen
Hrají: Halle Bailey, Jonah Hauer-King, . . .

P o d r o b n ě j i  n a  w w w . k i n o 7 0 . c z

Čtyři kamarádky v nejlepších letech se sejdou na oslavě Martiných narozenin v tajem-
ném bytě, kde se setkávají s úplně cizími lidmi. Na oslavě odhalují své nejhlubší touhy: 
Dita si prostě přeje, aby všichni byli šťastní, Marta je na lovu za mužem, Marie se snaží 
získat zpět toho svého a Stella tvrdí, že „je v pohodě“. S postupujícím večerem si však 
uvědomují, že touží hlavně po lásce a porozumění. A nadešel čas s tím něco udělat . . .

Hluboké lesy skrývají od nepaměti nespočet tajemství a nevyzpytatelných záhad. Jsou 
domovem podivuhodných mýtických tvorů, kteří žijí mezi prastarými stromy a věrně stře-
ží svou posvátnou lesní říši. A právě víla Mavka je nově zvoleným strážcem a duší lesa. 
Jejím hlavním posláním je chránit proti jakémukoli zlu i před světem lidí posvátné Srdce 
lesa, zdroj samotného života.
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Červenec na zámku
rodiny Bartoň–Dobenín
V červenci je pro vás náš zámek otevřen denně v čase od 9 do 17 
hodin. Zavítat můžete na oba prohlídkové okruhy „Zámecké inte-
riéry“ a „Od půdy po sklep“. Vystoupat lze také na věz Máselnici 
a vychutnat si zasloužený výhled na město a jeho okolí. Za dobré 
viditelnosti jistě zahlédnete i Krkonoše.

Nově máte možnost zpestřit si čas strávený v zámecké zahradě její 
netradiční prohlídkou s názvem „O poklad zámeckého zahradníka 
Josefa Zajíčka“. Připraveny pro vás máme pracovní listy se zálud-
nými úkoly, které splní jen opravdu pozorní a bystří pátrači. A za 
jejich úspěšné rozluštění se dočkáte odměny.

Hlavní letní výstava
V termínu od 1. července do 3. září vás zveme k návštěvě letní vý-
stavy s názvem „Více než 100 let české hračky“, která se koná 
v Galerii Pod Žebrovkou. Přijďte si zavzpomínat na své dětství 
a prohlédnout si, jaké hračky měli vaši rodiče či prarodiče. Pro 
ty nejmenší bude připravena i malá herna. Výstava je připravena 
ve spolupráci s Muzeem hraček v Rychnově nad Kněžnou. Expozi-
ce je fi nančně podpořena městem Nové Město nad Metují.

Výstavy
V prostorách arkád zámku můžete od 1. do 29. července zhlédnout 
výstavu maleb Adély Chmelařové s názvem „Botanický akvarel“. 
Vernisáž výstavy proběhne 14. července od 18. hodiny.
 Od 2. do 27. července máte možnost navštívit v Galerii Za Poklad-
nou ukázku fotografi í členů Klubu fotografů Nové Město nad Metu-
jí – spolku Poznávání s názvem „Pohledy a vize XVII“. Výstava bude 
zahájena vernisáží, která proběhne dne 1. července od 14. hodiny.
 Tradičně se uskuteční i prodejní výstava kaktusů, sukulentů, ma-
sožravých a dalších rostlin v arkádě zámku od 7. do 9. července.

Zámek okem fotografa
Vyzkoušejte své štěstí v jubilejním 10. ročníku zámecké fotosou-
těže. Své soutěžní snímky nám můžete zasílat do konce září 2023. 
Hlavní výhrou je víkendový pobyt v apartmánu „U Anny Bartoňo-
vé z Dobenína“. Těšíme se proto opět na originální fotografi e po-
řízené vašimi fotoaparáty.

Ubytování na zámku
Už jste někdy přenocovali na zámku? U nás můžete! Stačí si vybrat 
jedno z našich tří stylových apartmá. V ceně pobytu je zahrnuta 
královsky bohatá snídaně a prohlídka zámku s průvodcem.

Dárkové poukazy
Obdarujte své blízké jedinečným zážitkem! Nabízíme poukazy na 
ubytování v jednom z našich zámeckých apartmá, prohlídku zám-
ku nebo piknik v zámecké zahradě.

Více informací naleznete na našem webu www.zameknm.cz. O jed-
notlivých akcích či událostech vás opět budeme průběžně infor-
movat zde ve zpravodaji a na našich sociálních sítích.

Těšíme se na vaši návštěvu.

Za rodinu Bartoň-Dobenín a Správu zámku
Lucie Oubrechtová a Ondřej Daněk

Více nez 100 let 

CESKE HRACKY  

 

• •
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Závěr měsíce května patřil především Smetanovských snům, kte-
ré pořádala naše Novoměstská fi lharmonie. Vzhledem k úspěš-
nosti a skvělým ohlasům nezbývá než organizátorům a všem, co 
se na akci podíleli, vzdát hold a předat velké poděkování. Stejně 
tak patří poděkování městu Nové Město nad Metují za obrovskou 
podporu, a to nejen fi nanční, ale rovněž i dalším významným part-
nerům a podporovatelům.

Poprvé letos 31. května zasedala také Rada Městského klubu, no-
vým předsedou se stal Ing. Aleš Vrátný, místostarosta a členem 
také Ing. Milan Slavík, starosta. Dozorčí radu tvoří za město Ing. 
Vratislav Fröde, městský auditor a Bc. Iveta Habrová, vedoucí Od-
boru školství, kultury a sportu, za Radu klubu Martin Čapek, vý-
robní ředitel fi rmy Halla, a. s. Odsouhlasena byla jak účetní uzá-
věrka, tak zpráva o činnosti ředitele MK za rok 2022.

Kino 70
Letní měsíce patří v kamenných kinech ke slabším. Počasí často 
diváky láká k jiným aktivitám, a tak ani skvělé premiéry fi lmů jako 
Transformers: Probuzení monster,  Spider-Man: Napříč paralelní-
mi světy, Mezi živly nebo novinka od DC Comics Flash červnovou 
návštěvnost nijak nezachraňují. Nezbývá než lákat diváky na mož-
ná již poslední ze série fi lmů o dobrodruhovi s názvem Indiana 
Jones a nástroj osudu, na další impozantní Mission: Impossible 
Odplata – První část s Tomem Cruisem nebo na další z premiéro-
vých českých komedií Můžem i s mužem.
 V červnu v kině proběhly nejen projekce, ale např. i jednání Za-
stupitelstva města Nové Město nad Metují; plně obsazený byl 
velký sál s přednáškou od Mateřského centra Na zámečku s ná-
zvem Děti jsou taky lidi a závěr měsíce patřil především akade-
miím všech novoměstských základních škol i Stacionáře Nona.

Spolková činnost
Spolky organizované pod Městským klubem fungují velmi aktiv-
ně po celý rok. Pěvecký sbor Kácov po krásném koncertu s česko-
skalickou cimbálovou muzikou zakončil Smetanovské sny a vydal 
se na plánované soustředění k ladění nového repertoáru, divadel-
ní ochotníci NODIVSE pilně pracují na nové inscenaci a je malým 
veřejným tajemstvím, že tentokrát se můžeme těšit na českou kla-
siku. Premiéra je plánovaná na další ročník DiFestivalu s již zná-
mým termínem 11. 11. 2023 a opět bude s charitativním podtex-
tem. Novoměstská fi lharmonie pokračuje ve svém hvězdném tur-
né – např. ve Valdštejnských zahradách Senátu ČR či na nádvoří 
zámku Opočno. Klub fotografů ve spojení se spolkem Poznávání 
připravuje výstavy: Pohledy a vize XVII bude k vidění od 1. červen-
ce na zámku rodiny Bartoň-Dobenín a výstavu s názvem Ratibo-

řický mapový okruh lze od 3. 7. zhlédnout v galerii Na schodech 
(Městský úřad). Klub seniorů absolvoval výlet do ukázkové zahra-
dy v Černčicích, výlet do skanzenu Villa Nova v Uhřínově a také 
uspořádal přednášku pana Hlavatého o historii Krčína.

Červenec 2023
V měsíci červenci nás čekají především letní koncerty, které budou 
letos laděné především folkově. Vystoupí novoměstská skupina Fu-
kanec, tradiční účastník Tomy Opočno, nově Brontosauři revival či 
country kapela Madam. Popově si můžete užít třeba skupinu Alfa.
 Vrcholí přípravy Festivalu české fi lmové komedie, který má de-
fi nitivní termín 10.–15. září 2023 a přeprodej se spustí tradičně 
1. srpna.
 Letošní novinkou v Kině 70 jsou kluby Bio senior a Klub nároč-
ného diváka. Na vybraných představeních diváci získávají „razítka“ 
za návštěvu kina a po získání určitého množství je čeká odměna 
v naší kinokavárně.
 Kinokavárna má otevřeno vždy 1 hodinu před jakýmkoliv fi l-
movým představením nebo před konanou akcí. Mimo tradičních 
nápojů nabízí výbornou kávou od Seladon Gourmet Cafe, víno od 
Vinselekt Michlovský a vždy také zákusky.
 V kinokavárně se začíná plnit fi lmová knihovnička s podporou 
Městské knihovny, najdete zde od července i např. fi lmové časo-
pisy (měsíčníky, čtvrtletníky), ale třeba i gramofon na klasické 
desky či staré kazety, vybrat si lze i svou oblíbenou hudbu, která 
nebude samozřejmě rušit ostatní návštěvníky.
 Další součástí tohoto „koutku“ bude i nabídka herních prvků 
a deskových her, které mají fi lmovou tematiku. Během roku bude 
v hrách proškolena i obsluha kinokavárny, která by pak mohla 
pomoci i s pravidly. Při konzumaci v kinokavárně je veškeré za-
půjčení na místě zdarma.

Městský klub
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Městská galerie Zázvorka

Zveme vás do Městské galerie Zázvorka, kde si můžete do 16. čer-
vence prohlédnout dvojici výstav. Ilustrátorka Sylke Jacobs z part-
nerského města Hilden představuje svou výtvarnou tvorbu. Název 
její výstavy Potpourri naznačuje pestrost vystavených děl. Druhá 
výstava Od 30 k 1 nabízí pohled na ilustrační a volnou tvorbu ko-
miksového autora Václava Šlajcha. V rámci této výstavy můžete za-
koupit tři druhy autorských tisků i ilustrované knihy (Tonička a pi-
rát Jedno Oko, Otázky křehké Michaely, Iogi a další). V sobotu 
22. července zahájíme výstavu výtvarníka Heshama Malika, jehož 
tvorba, spadající do sféry současného umění, si vydobyla světo-
vý ohlas. Galerii můžete navštívit od úterý do neděle od 9 do 17 
hodin (polední pauza 12.00–12.30 hodin). Katrin Patriková

Do našeho kniho-muzikově-herního koutku sháníme další kous-
ky, a tak budeme moc rádi za jakýkoliv dar. Cokoliv „prospěšné-
ho“ můžete zanechat na pokladně kina či v kinokavárně a pokud 
nám zanecháte kontakt, vymyslíme třeba i nějakou odměnu. Již 
teď můžeme poděkovat např. panu Jiřímu Švandovi nebo paní 
Janě Fabiánové. Zdeněk Krákora, ředitel

Výstava fotografi í
3. 7.–31. 8. – Galerie Na schodech – Městský úřad NMnM
Ratibořický mapový okruh – výstava z mezinárodní soutěže.
Otevřeno podle pracovní doby úřadu.

Kulturní programy v sousedství

Česká Skalice
1. července / 18 h. – louka pod Muzeem Boženy Němcové
Koncert Sebastian a Slza – koncert za každého počasí.
Vstupenky v předprodeji 450 Kč, děti 7–15 let 250 Kč
(na místě 550 Kč/350 Kč). Zákaz vstupu se psy.

2. července / 14.30 h. – ratibořický zámecký park
Svátek akordeonů v zámeckém parku
Jednotné vstupné 60 Kč. V případě nepříznivého počasí
se koncert neuskuteční.

28. července / 19 h. – ratibořický zámecký park
Radim Schwab a Tereza Mátlová: Muzikálový koncert
Vstupné v předprodeji 350 Kč, na místě 490 Kč.

Dobruška
4. července / 20.30 h. – Stadion Václava Šperla
Koncert kapely Vypsaná fi xa

Opočno
12. července / 20 h. – nádvoří Státního zámku Opočno
Carmen – komorní verze slavné opery v podání Ester Pavlů
a Daniela Hůlky. Vstupenky: www.kulturapodhvezdami.cz

15. července / 16.30 h. – nádvoří Státního zámku Opočno
V Paříži bych tě nečekala tatínku – komedie Jeana Barbiera.
Vstupenky: www.kulturapodhvezdami.cz
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Závěr školního roku na „Komendě“
» úspěch v soutěži ve fi nanční gramotnosti
» proběhly školy v přírodě
» vodácké a cyklistické kurzy jsou už také minulostí
» výlety a exkurze na závěr školního roku

Soutěž ve fi nanční gramotnosti aneb s rozpočtem si poradíme
Všechno to začalo v březnu. Naše třída se zúčastnila školního kola 
soutěže s názvem Finanční gramotnost spolu s dalšími 42 tisíci 
soutěžících v ČR. Nositelem soutěže je METODICA (institut pro dal-
ší vzdělávání), odborným garantem Evropská asociace fi nančního 
plánování ČR, vše ve spolupráci s ČNB a jejím guvernérem. Během 
testu jsme každý sám odpovídali na různé otázky ze světa fi nancí 
a tři naši spolužáci – Adriana Ducháčová, Nikolas Dvořák a Petr 
Linhart – postoupili po vyhodnocení společně jako tým do okres-
ního kola. Jejich úkolem bylo vytvořit prezentaci o hospodaření 
fi ktivní čtyřčlenné rodiny, která by žila ve stejných podmínkách 
jako rodiny v našem okrese. Našim třem spolužákům jsme všich-
ni pomáhali – zjišťovali informace ohledně rodinného rozpočtu, 
možnostech spoření či půjček, koupě domu nebo bytu, auta, zjiš-
ťovali jsme, jaké příjmy mají k dispozici pro rodinný rozpočet naši 
příbuzní a známí, jaké mají výdaje a za co. Vytvořenou prezentaci 
o smyšlené rodině poslala paní učitelka komisi, která ji zhodnotila 
jako nejlepší z okresu a tím se náš třídní tým dostal do krajského 
kola soutěže. Tam je čekala komise, před kterou odprezentovali 
svoji práci a odpověděli na všetečné otázky. Umístili se na krás-
ném třetím místě.

Díky této soutěži jsme se moh-
li seznámit s výdaji, o kterých 
jsme vůbec nevěděli, a na-
víc jsme zjistili, jak nákladná 
jsme pro naše rodiče „inves-
tice“. Uvědomili jsme si, kolik 
za naši domácnost rodiče dají 
peněz a kolik a za co budeme 
dávat peněz my. Byla to fajn 
zkušenost a dobrá příprava 
na budoucnost.

 Anežka Geťková,
 Adriana Ducháčová,
 9. ročník

Výlet do černčické přírodní zahrady
Ve středu 17. května jsme jeli autobusem do Černčic podívat se 
na jednu krásnou, přírodní zahradu. Moc se mi líbila. Když jsme 
pak šli dovnitř, vzali jsme si bačkory a pak nám Markéta povídala 
o ovcích. Potom jsme čistili a česali vlnu. Dokonce jsme si mohli 
vlnu i vyprat. Nejúžasnější bylo, že jsme si mohli z vlny něco vyro-
bit. Ale nejvíce se mi líbilo krmení jehňat. A dokonce jsme viděli 
i osla. Klára Pařízková, 4. B

Nám se nejvíce líbilo krmení malých jehňat. Byl to příjemný po-
cit hladit si jejich hebkou srst. Markéta nám povídala, že ovčí srst 
v zimě izoluje před chladem a v létě před teplem. Proto se musí 
vlna stříhat na jaře a na podzim. A pak jsme se šli podívat na osla 
Arnošta, který je tak chytrý, že si dokonce umí otevřít branku. Bo-
hužel bylo málo času, museli jsme na autobus.

Eda Podolský, Matyáš Votroubek, Pavel Hrachový, 4. B

V květnu na nudu a zahálku nebyl čas
V květnu v naší škole nebyl čas na nudu a zahálku. Jedna akce stří-
dala druhou a alespoň v krátkém ohlédnutí zmíním některé z nich.
 Pěvecký sbor Notičky, kroužek Dramaťáček a Flétničky mají za 
sebou další úspěšná vystoupení. Se svou pohádkou O perníkové 
chaloupce pobavily děti z mateřské školy. Úspěšné bylo i jejich 
vystoupení na rodinném festivalu ve Valu u Dobrušky „doVALfest“. 
Nejen, že zde děti předvedly svoje divadelní představení, ale za-
zpívaly si i písničku s oblíbeným písničkářem Michalem Horákem. 
Tento měsíc byl i plný sportovních výkonů. Naši zástupci se zú-
častnili hned několika sportovních soutěží – atletických závodů 
o Pohár rozhlasu, atletických závodů školních družin, nebo starší 
žákyně úspěšně reprezentovaly naši školu v přehazované. A kdo 
a na jaké akci se mohl něco dozvědět, získat nové informace, nebo 
si ověřit ty, které už znal? Deváťáci si na exkurzi v Praze za opera-
cí Anthropoid a na zájezdu v Osvětimi zažili na vlastní kůži místa, 
která ovlivnila druhou světovou válku. Celá škola si na letových 
ukázkách dravců od společnosti Seiferos, která k nám pravidel-
ně jezdí z Lednice na Moravě, zopakovala svoje znalosti o našich 
dravcích a během zaujatého výkladu si mnozí uvědomili, jak dů-
ležité je vnímat a chránit přírodu a ty, které svojí činností ohrožu-
jeme. Za zvířaty, ale tentokrát těmi exotickými, se vydaly děti ze 
školní družiny. V zoo ve Dvoře Králové si je prohlédly za doprovodu 
a odborného výkladu průvodců. A že o přírodě naši žáci něco vědí, 
prokázalo i krajské kolo přírodovědné soutěže Zlatý list, ve kte-
rém družstvo mladších žáků obsadilo první místo a postoupilo do 
národního kola, které je fi nálovým vyvrcholením celé soutěže, na 
kterém se setkají nejlepší kolektivy krajských kol. Ale ani družstvo 
starších se nenechalo zahanbit a v krajském kole obsadilo třetí 
příčku. Další získávání zkušeností mají za sebou i 8. ročníky. Využití 
znalostí angličtiny, poznávání nových míst a nové kultury. To je 
oblíbený zájezd do Londýna, který je vždy přijat s velkým nadše-
ním a hodnocen jako akce, která se nesmí rozhodně vynechat. Za 
všemi uvedenými akcemi, ale i těmi, které se sem už nevešly nebo 
jsou možná už pro nás takovou samozřejmostí, že už je bereme 
jako běžnou rutinní záležitost, stojí práce a organizační zajištění 
pedagogických pracovníků. Bez té by se rozhodně neuskutečnily 
a já doufám, že chuť přinášet našim žákům podobné zážitky nám 
nebude nikdy chybět.

Po čtyřech letech se na zahradu krčínské školy
opět vrátily Zahradní radovánky
Zahradní radovánky určené všem dětem k jejich svátku se opět po 
nechtěné pauze vrátily na zahradu školy. Odpoledne odstartova-

Základní škola Komenského Základní škola a Mateřská škola Krčín
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lo vystoupením dětí z mateřské školy a po nich se představily se 
svým pásmem Notičky, Dramaťáček a Flétničky a po dlouhé pauze 
pěvecký sbor Terénní berušky. Letošní radovánky nesly název RE-
TRO a do minulosti se návštěvníci vrátili na jednotlivých stanoviš-
tích, kde se hrála školka s míčem, jezdilo s auty na ovládání, hrála 

„cukr, káva, limonáda“, háčkovalo, střílelo prakem, nebo cvrnkaly 
kuličky. Bylo vidět, že hry, které bavily děti před několika málo, ale 
i více lety, dokáží pobavit i dnes. Retro výstava předmětů našich 
předků (a někdy i našeho mládí) navodila atmosféru starých časů. 
Do časů současných návštěvníky zase vrátily prohlídky školy, na 
kterých zájemce doprovázeli členové žákovského parlamentu. K ta-
kovému odpoledni patří i dostatečná nabídka občerstvení. Stánek 
byl na nápor žíznivců a hladovců připraven, stejně tak i zástupci 
ze Spolku rodičů a přátel školy, kteří se postarali o nabídku buch-
to darů, kterou tradičně připravily maminky našich dětí. Na odbyt 
šly i palačinky a bramboráky, které ukuchtil pro zájemce náš žá-
kovský parlament. Co dodat? Přijďte příště také a sami budete 
moci posoudit, že odpoledne strávené na Zahradních radován-
kách krčínské školy stojí za to. Budeme se těšit zase za dva roky.

 Mgr. Romana Minaříková

Květen v ZŠ Malecí pokračoval dalšími sportovními úspěchy
Dne 4. května se na atletickém stadionu v Novém Městě nad Metu-
jí konalo krajské fi nále Štafetového poháru. Vybraní žáci 1. stupně 
naší školy obsadili pěkné 9. místo. Proti okresnímu kolu se v cel-
kovém čase zlepšili o 11 vteřin.
 5. května se uskutečnilo na novoměstském stadionu okresní 
kolo atletické soutěže Pohár rozhlasu. Naše škola navázala na 
úspěchy předchozích let a toto kolo ve dvou kategoriích vyhrá-
la. Postup do kola krajského si zajistilo družstvo mladších žákyň 
(6.–7. ročník) a družstvo starších žáků (8.–9. ročník).
 Chvíle napětí, emocí i veliké radosti nám připravili žáci šestých 
a sedmých tříd ve středu 17. května v Hradci Králové, kde proběh-
lo krajské kolo Odznaku všestrannosti. Soutěžilo se v šesti disci-
plínách a naši závodníci dosáhli opravdu skvělých výsledků. To, že 
jako družstvo skončili na „bedně“ s bronzovými medailemi před-
čilo naše očekávání. Nebývalého úspěchu dosáhl Adam Paar, který 
s druhým nejvyšším počtem bodů stanul po pravici vítěze. Stří-
brem si zajistil postup do republikového kola a získal náš veliký 
obdiv. Za zmínku stojí i strhující fi nále Aničky Kábrtové v běhu na 
1 000 metrů. V poslední čtvrtině závodu se jí podařilo předběh-
nout tři soupeřky a do cíle dorazit jako první. Nejenom tento skvě-
lý výkon v poslední disciplíně Aničce přinesl v soutěži jednotlivců 

konečné 6. místo. Těsně za medailí skončila na krásném 4. místě 
Claudie Ulichová. Ve veliké konkurenci v soutěži jednotlivců se 
neztratily ani výkony našich ostatních soutěžících, bez kterých by 
družstvo na stupních vítězů stát nemohlo.
 Dne 25. května se konalo na atletickém stadionu v Hradci Králo-
vé také krajské kolo soutěže družstev – Pohár rozhlasu. Do tohoto 
kola se po vyhraném okresním kole nominovala dvě družstva naší 
školy – desetičlenné družstvo mladších dívek (6. a 7. ročník) a os-
mičlenné družstvo starších chlapců (8. a 9. ročník). Byli jsme zde 
svědky několika osobních rekordů. Z našich žáků si je ve skoku 
vysokém vytvořili Martin Obst (150 cm) a Matyáš Krása (154 cm). Ve 
vrhu koulí se dařilo Martinu Kučerovi, který si vzdáleností 11, 20 
metru také vylepšil své osobní maximum. Pěkný výkon předvedl 
v soutěži ve skoku dalekém Tomáš Rydlo, který výkonem 5,02 me-
tru zajistil družstvu vysoký počet bodů. Úspěšné byly i naše dívky. 
Na trati 600 metrů doběhla na 4. místě Tereza Světlíková a štafe-
ta mladších žákyň ve složení Rydlová M., Hlávková A., Kolářová B. 
a Světlíková T. obsadila 3. místo. Krásné výkony jsme zaznamenali 
i v soutěži ve skoku vysokém. Postaraly se o ně všechny tři naše 
závodnice – Adéla Hlávková, Anežka Obstová a Veronika Vítková. 
V konečném pořadí obsadilo družstvo mladších žákyň 5. místo 
a družstvo starších chlapců místo šesté.
 Všem žákům děkujeme za předvedené výkony v soutěžích a za 
skvělou reprezentaci naší školy.
 Mgr. Vendula Dyntarová

V úterý 30. května se na novoměstském stadionu uskutečnil také 
lehkoatletický čtyřboj školních družin s celkovým počtem 111 zá-
vodníků. Naše děti si zde poměřily své výkony se závodníky 
z ostatních družin našeho města a okolí. Soutěžilo se ve čtyřech 
disciplínách (běh na 50 metrů, hod kriketovým míčkem, skok dale-
ký a vytrvalostní běh). Naši školní družinu reprezentovalo 21 dětí 
a celkově jsme získali v různých disciplínách 25 umístění na prv-
ních třech pozicích. Nejúspěšnějšími závodnicemi byly Adéla Han-
zlová (4. třída) a Alexandra Hrnčířová (5. třída), které se umístily 

„na bedně“ ve všech čtyřech disciplínách, a Nela Hladíková (2. tří-
da), která bodovala ve třech disciplínách.
 Martina Černá

Úspěchy jsme ale slavili i v nesportovních soutěžích, v krajském 
kole Biologické olympiády se na krásném 10. místě z 32 účastní-
ků umístila Markéta Mrázková z 8. B. Lepších výsledků dosáhli vět-
šinou jen žáci gymnázií.

Mgr. Ivana Rydlová

Více informací a fotografi e na www.zsmaleci.cz

Základní škola Malecí
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Slavnostní předávání maturitních vysvědčení
Převzetím maturitních vysvědčení absolventi oborů Informační 
technologie, Strojírenství a Mechanik seřizovač posunuli své ži-
voty vstříc novým výzvám a příležitostem. Gratulujeme a přejeme 
mnoho úspěchů v dalším osobním, studentském a pracovním ži-
votě.
 Mgr. Stanislav Mašek
Prezentace ročníkových prací
Blíží se konec školního roku. Je čas bilancovat, k tomu patří i pre-
zentace ročníkových prací. Studenti druhých a třetích ročníků 
oborů Informační technologie, Strojírenství a Mechanik seřizovač 
prezentovali před svými spolužáky a učiteli své ročníkové práce 
vytvořené na témata napříč všemi obory. Dvě práce byly vytvoře-
ny ve spolupráci se společností Gondella CZ, s. r. o., Říkov.

 Mgr. Stanislav Mašek
Poděkování fi rmám
Letošní školní rok pomalu končí. SPŠ by ráda touto cestou poděko-
vala všem spolupracujícím fi rmám, které nám vyšly vstříc a umož-
nily některým žákům 2. ročníku, aby odborný výcvik absolvovali 
v jejich prostředí. Spolupráce proběhla i v oblasti technického 
a materiálního zabezpečení odborného výcviku, fi rmy se zúčast-
nily Dne otevřených dveří školy, pomáhaly zabezpečit 4.0 Day 
pro žáky základních škol, umožnily žákům poznat fi rmu při exkur-
zích. Firma Mesa Parts s námi spolupracovala i při zabezpečení 
praktických závěrečných zkoušek oboru Jemný mechanik.

OSLAVY ZALOŽENÍ
STŘEDNÍ PRŮMYSLOVÉ ŠKOLY   

V NOVÉM MĚSTĚ NAD METUJÍ
V sobotu 21. října 2023 od 9:00 do 17:00 jste zváni do SPŠ v ulici ČSA 376.  

Prohlídka školy a domova mládeže, prezentace firem,  
občerstvení ve školní restauraci Pyramida.

http://sps.skolynome.cz #myjsmeprumka /spsnome

70 let70 let

Děkujeme především fi rmám:
AMMANN Czech Republic, s. r. o., Nové Město nad Metují, ATAS elek-
tromotory Náchod, a. s., Farmet, a. s., Česká Skalice, Gondella CZ, 
s. r. o., Říkov, Hronovský, s. r. o., Nové Město nad Metují, Mesa Parts, 
s. r. o., Vysokov, RVT Kovovýroba Nové Město nad Metují, Wikov MGI, 
a. s., Hronov, Zbečník, ZBA Ferokov, s. r. o., Praha 9 – Hloubětín.
 Poděkování patří i dalším fi rmám, převážně novoměstského re-
gionu, ve kterých naši maturanti mohli v průběhu školního roku 
absolvovat odborné praxe.
 Jmenovitě: Odbor cizinecké policie Solnice, Oblastní nemocnice 
Náchod, a. s., Počítače Ing. Petr Louda Jilemnice, PA a LU REAL ES-
TATE, s. r. o., Praha, VLCOMP počítačová pohotovost Broumov, Gu-
motex Automotive Jaroměř, s. r. o., město Jaroměř, Lisovna plastů 
Česká Čermná, ATAS elektromotory Náchod, a. s., Halla, a. s., Nové 
Město nad Metují, VZDUCHO – klima, s. r. o., Nemojov, Mesa Parts, 
s. r. o., Vysokov, Železářství – spotřební zboží Rudník, s. r. o., PZP 
KOMPLET, a. s., Dobré, StormWeld, s. r. o., Skuhrov nad Bělou, Poly-
plasty, s. r. o., Jaroměř, AMMANN Czech Republic, s. r. o., Nové Město 
nad Metují, INGTOP METAL, s. r. o., Týniště nad Orlicí, Dostav, s. r. o., 
Týniště nad Orlicí, Magic English, s. r. o., Náchod, Rampa Sport, 
s. r. o., Týniště nad Orlicí, Model Obaly, a. s., Hostinné, Rocketnet, 
s. r. o., Nové Město nad Metují, HD INTERNET, s. r. o., Trutnov, KAMAT 
spol. s r. o., Nové Město nad Metují, Kare, s. r. o., Nové Město nad 
Metují, ZBA Ferokov, s. r. o., Praha 9 – Hloubětín, ASSA ABLOY Ope-
ning Solutions CZ, s. r. o., Rychnov nad Kněžnou, Stanislav Hájek 
Hořenice, CEDIMA Meziměstí, s. r. o., Gumotex Automotive Jaroměř, 
s. r. o., Farmet, a. s., Česká Skalice, RVT Kovovýroba Nové Město nad 
Metují, Trak Rail, s. r. o., Meziměstí, Petr Škalda Vrchoviny, město 
Česká Skalice, Karsit, s. r. o., Jaroměř, Alpha Vehicle Security Solu-
tions Czech, s. r. o., Týniště nad Orlicí, Kablo Vrchlabí, s. r. o., Měst-
ský klub Nové Město nad Metují, SUN Krystal, s. r. o., Nové Město 

Střední průmyslová škola
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Pravidelné okénko VII. / 23
Letní prázdniny jsou v plném proudu a naši žáci a učitelé užívají 
zaslouženého odpočinku. Dovolte ohlédnout se za událostmi, kte-
ré připomínají, proč se můžeme těšit i na konec prázdnin. 

Exkurze do továrny Petrof
Studenti klavírního oddělení ZUŠ Bedřicha Smetany navštívili 
24. května prostory společnosti Petrof v Hradci Králové. V rámci 
exkurze s názvem „Jak se staví klavír“ se žáci seznámili v provo-
zu továrny se všemi operacemi výroby klavíru. V místním muzeu 
poznali pohnutou historii rodiny Petrofů a v neposlední řadě si 
ve vznešeném a moderním prostoru Showroom zahráli na desít-
ky vystavených klavírů a pianin. K dispozici jim byl i nejdražší kla-
vír, mistrovský koncertní nástroj prémiové řady Antonín Petrof, 
v hodnotě 4,5 miliónu korun. Pro žáky bylo silným motivačním zá-
žitkem zahrát si na nástroj dražší než leckterý rodinný dům. Celá 
akce byla pěknou tečkou za blížícím se koncem školního roku na 
naší škole.

Slavnostní koncert festivalu ZUŠ OPEN v Showroom Petrof
Do vznešeného prostoru Showroom společnosti Petrof jsme se 
vrátili hned následující den 25. května, a to na slavnostní koncert 
v rámci Celostátního festivalu ZUŠ Open. Příležitost zahrát si na 
této prestižní akci dostala za ZUŠ Nové Město nad Metují žáky-
ně Anežka Staňková ze třídy paní učitelky P. Dostálové. Anežka 
za skvělý výkon sklidila velké ovace početného publika, včetně 
přítomné spolumajitelky fi rmy Petrof paní Ivany Petrofové. Opět 
krásný zážitek, na který budeme rádi a dlouho vzpomínat.

 Pavel Staněk

ZUŠka zahrála Novému Městu
Dlouho připravovanou událostí byl velký koncert, který se konal 
9. června na Husově náměstí. Akce s názvem ZUŠka hraje Nové-
mu Městu pro naši školu znamenala představení všech oborů 
v jeden den, na jednom místě. Po loňském roce, kdy byla podob-

ná akce pořádána u příležitosti výročí školy, jsme se vrhli opět do 
obdobného konceptu, protože měl veliké ohlasy. A snad můžeme 
říci, že i letos byli návštěvníci – diváci a posluchači – spokojeni.
 K vidění byly orchestry, další větší i menší hudební tělesa a sou-
bory. Proběhla vernisáž a den otevřených dveří. Opět jste měli 
možnost vidět, co všechno je možné. Co všechno zvládnou vytvořit 
žáci a jejich učitelé za zdmi naší školy.
 Děkujeme všem, kteří pilně pracovali a kvalitně naplnili pro-
gram celého dne, který patřil naší ZUŠce.

Všem našim příznivcům děkujeme za podporu, a to nejen na tom-
to koncertě. Krásné léto všem.
 Lucie Kotěrová

Taneční obor zazářil na postupové přehlídce
Poděkování a gratulace patří i žačkám a jejich paní učitelce z ta-
nečního oboru. Děvčata zazářila se svou choreografi í Klevety a po-
stoupila tak na Celostátní přehlídku scénického tance v Kolíně.

Společně pro Neratov
Během celodenního festivalu ZUŠ Open Neratov 2023 se vybralo 
na darech veřejnosti krásných 100 000 Kč ve prospěch bohulibé 
činnosti Sdružení Neratov. Smyčcový orchestr Archi con Brio ZUŠ 
Nové Město nad Metují měl tu čest být u toho. Pod vedením Ireny 
a Jaroslava Rybáčkových potěšil posluchače svojí hrou na Benefi č-
ním koncertě v kostele Nanebevzetí Panny Marie a ti ho na oplát-
ku ocenili ovacemi ve stoje. Irena Rybáčková

nad Metují, ELEKTRO DRAPAČ, Velké Poříčí, Správa KRNAP Vrchlabí, 
Acceler, s. r. o., Police nad Metují, Gondella CZ s. r. o., Říkov, Wikov 
MGI, a. s., Hronov, Stránský, Petržík, Pneumatické válce spol. s r. o., 
Bílá Třemešná, RIMET CZ, s. r. o., Nové Město nad Metují, Nožířství 
BONN Náchod, SEMET spol. s r. o., Červený Kostelec, Koenig & 
Bauer Grafi tec, s. r. o., Dobruška, Vitesco Technologies Czech Re-
public, s. r. o., Trutnov.

Všem fi rmám děkujeme za jejich ochotu vyjít vstříc žákům a umož-
nit jim poznání reálného prostředí ve fi rmách. Získali tak další zku-
šenosti a dovednosti pro svůj budoucí profesní život.

Těšíme se na další spolupráci v příštím školním roce.

 Ing. Lenka Švadlenková

ZUŠ Bedřicha Smetany
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Krajský přebor 9letého
a mladšího žactva
Plavci ve věku 9 let a mladší se v sobotu 3. června zúčastnili 
v Jičíně Krajských přeborů Královéhradeckého a Pardubického 
kraje. Byly to poslední krajské přebory v této sezóně a jsou pro 
tuto věkovou kategorii nejvyšší možnou soutěží.

Náš plavecký oddíl reprezentovali dva naši devítiletí – Tom Pris-
linger a Viktor Zicha. Oba startovali ve čtyřech disciplínách a vedli 
si skvěle. Nejenže vyplavali cenné kovy, ale zároveň vylepšili své 
osobní časy.
 Tom se stal krajským přeborníkem ve všech přihlášených disci-
plínách. Vyplaval si 4 x zlato na tratích – 50 metrů znak, 100 metrů 
polohový závod, 100 metrů volný způsob a 100 metrů znak.
 Viktor se stal krajským přeborníkem v disciplíně 50 metrů vol-
ný způsob. Vyplaval si tedy zlato na trati 50 metrů volný způsob, 
stříbro na trati 100 metrů prsa, bronz na trati 100 metrů volný způ-
sob a krásné 4. místo obsadil v disciplíně 50 metrů prsa.
 Oběma moc gratulujeme a ať to plave i nadále. Karolína Židíko-
vá byla ze závodů odhlášena ze zdravotních důvodů.

 Renata Šmejkalová, Svět dětí

Stepík zabodoval, přivezl
zlato i z Belgie
Stepík Nové Město nad Metují je už jediný klub na Náchodsku, 
který trénuje kategorie Aerobik, Fitness týmy a Sportovní aerobik. 
A je v tom dobrý.

V sobotu 10. června uspořádal Stepík v házenkářské hale v Ná-
chodě celorepublikovou soutěž v aerobiku Bohemia Aerobic Tour 
2023. Tím pro náš sportovní klub skončila jarní soutěžní sezóna. 
Byla to sezóna náročná, ale úspěšná.

Během jara se soutěžní týmy a jednotlivci zúčastnili 25 soutěží 
v aerobiku po celé ČR. Soutěžili jsme v Praze, Kutné Hoře, Říča-
nech, Jičíně, Lounech, Otrokovicích, Hradci Králové, Poděbradech, 
Pardubicích, Jindřichově Hradci a v dalších městech. Jednalo se 
o soutěže pořádané naším svazem Fisaf I., II. a III. výkonnostní 
třída, dlouhodobé postupové soutěže Bohemia Aerobic Tour a Žij 
pohybem. Naše týmy a jednotlivci soutěžili v kategoriích Pódiové 
skladby, Fitness týmy a Sportovní aerobik. Z těchto soutěží jsme 
přivezli 10 zlatých, 5 stříbrných a 10 bronzových medailí. Velkým 

úspěchem Stepíku jsou výsledky našich děvčat, která soutěží ve 
sportovním aerobiku a toto jaro hostují v klubu Aerobic team But-
terfl y Poděbrady. Anna Hejcmanová a Amálie Paslerová přivezly 
ze soutěže v Zaventemu v Belgii zlatou medaili a na Mistrovství 
Evropy skončily na krásném 5. místě.
 Vedle soutěží se klub pravidelně účastní veřejných vystoupení 
v Novém Městě nad Metují, v České Skalici a okolních městech.
 Nabídka Stepíku je ovšem širší, než jen soutěžní aerobik, na 
nový školní rok 2023/24 jsme pro děti ve věku 4–18 let připravili:

Taneční hodiny:
» Taneční a pohybová přípravka pro nejmenší děti ve věku 4–5 let
» Tancohrátky (6–7 let)
» Moderní tanec (8–15 let)
» Street dance (8–15 let)
» Standardní a latinskoamerické tance (10–15 let)

Cvičení:
» Děti na startu (4–7 let)
» Sportovní hry (8–15 let)
» Akrobacie, Gymnastika (6–15 let) 
» Trampolínky (6–15 let)
» Aerobik (6–15 let)

Pokud čte tento článek někdo, kdo rád cvičí nebo rád tančí street 
dance, moderní tanec, zumbu . . . a chtěl by nám pomoci trénovat, 
něco děti naučit, přijďte mezi nás do Stepíku.
 Chtěli bychom posílit náš tým o nové tváře, studentky, studenty 
a vás. Kontakt:
 Jana Michelová, tel.: 606 181 148, info@fi tnesjana.cz

Tom Prislinger Viktor Zicha

Fitness tým Very Peri Sportovní aerobik – Anna
Hejcmanová, Amálie Paslerová
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Velká cena Nového Města
nad Metují v atletice
V sobotu 15. července proběhne již 45. ročník mezinárodního atle-
tického mítinku. Sportovní událost, na které byste neměli chybět. 

Atmosféra, kterou známe většinou jen z televizních obrazovek, se 
přenese na Stadion gen. Klapálka – a je na co se těšit. Pořadatelé 
vyberou na 200 sportovců z 15 států, mimo jiné z Japonska, Afriky, 
Polska, Číny, včetně domácích reprezentantů . . . Těšit se můžeme 
na 19 atletických disciplín. O profesionální průběh závodů se stará 
80členný realizační tým. Za první tři místa se závodníkům připisují 
body do světového žebříčku, takže lze očekávat účast špičkových 
sportovců.
 V areálu Sportovního klubu budou k dispozici stánky s občerst-
vením a nápoji. Akci tradičně organizuje a zaštiťuje atletický klub 
SK NMnM.
 Přijďte podpořit tento svátek atletiky, přijďte fandit nebo si 
prostě jen tak užít nezapomenutelnou atmosféru nabitou adre-
nalinem. Stadion gen. Klapálka Nové Město nad Metují v sobotu 
15. července od 13 do 19 hodin.

Sledujte web Sportovního klubu: www.sportklubnovemestonm.cz 
nebo stream ze závodu na youtube Českého atletického svazu.
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Sbor dobrovolných hasičů
Oslava 75. výročí družby
V termínu 9. až 11. června oslavil náš sbor společně se Sborem 
dobrovolných hasičů Lhota u Opavy 75. výročí družby mezi sbo-
ry. Oslavy probíhaly ve Lhotě u Opavy. V pátek proběhlo přivítání 
a ubytování hostů a večerní posezení v jejich hasičském areálu. 
V sobotu jsme uctili památku zesnulých na místním hřbitově a po-
té jsme se vydali na slavnostní schůzi do Háje ve Slezsku, která 
se konala v hotelu Pod Hůrkou. Zavzpomínali jsme na počátky sa-
motné družby, její iniciátory a následné roky až do současnosti. 
Poté následoval individuální program na dni obce nebo v rodi-
nách. V neděli jsme si připomněli to, co předcházelo vzniku druž-
by – 2. světovou válku v památníku v Hrabyni. V odpoledních ho-
dinách jsme se rozloučili. Ovšem v září se s většinou zase uvidí-
me na společném HAS-TURu (HASičská TURistika), který letos rov-
něž oslaví 25. výročí od svého založení.
 Nutno je však říci o naší družbě, že je v republice – dalo by se 
říci – nyní již unikát.

Vše začalo po druhé světové válce, kdy byla tamní obec silně zni-
čená a potřebovala pomoc. Jednoho dne se bratr Vladař ve vlaku 
seznámil se strojvedoucím, který byl zaměstnancem Českosloven-
ských státních drah a bydlel v Novém Městě nad Metují. Začali si 
spolu povídat a přišla řeč na poválečnou pomoc mezi obcemi. Zjis-
til, že Nové Město žádnou takovou pomoc ještě neorganizovalo, 
a tak se se strojvedoucím dohodl, že by se na takovou pomoc ze-
ptal.
 Zanedlouho přijeli bratři Vladař, Závadský, Volný, Žídek a dal-
ší do Nového Města a bylo jim řečeno, že naši členové netuší, co 
po nich požadují, jelikož toho také moc nemají. Ze zkušenosti ale 
platí, že nejvíce si pomohou ti, kteří nic nemají.
 Příští rok – po dohodnuté spolupráci – přijel do Lhoty celý au-
tobus z Nového Města s lidmi a materiální pomocí. Lidé se ubyto-
vávali v rodinách a začalo přátelství. Přátelství, které trvá dodnes. 
V roce 1948 se bratru Žídkovi narodil syn Arnošt a občané Nové-
ho Města se stali jeho kmotry, a tím bylo krásně stmeleno naše 
přátelství. Další roky se občané a zástupci obcí stýkali na různých 
oslavách ve Lhotě nebo v Novém Městě.
 V pozdějších letech se toto přátelství přeneslo mezi hasiče, a to 
je asi ten důvod, proč toto přátelství vydrželo 75 let, obě organi-
zace spolupracují na různých aktivitách a přátelství nám přetrvá-
vá. Možná dřívější doba více nahrávala těmto družbám, každý byl 
někde angažován a po sametové revoluci lidé trochu ochladli ve 
svých aktivitách. Lidé přestali mít k sobě blízko, každý se zaměřil 
sám na sebe a na vydělávání peněz, které jsou k životu taky důle-
žité, ale přátelství je pro život důležitější.
 Před 25 lety se zrodil nápad Jiřího Staňka, a to uspořádat v rám-
ci družby společnou hasičskou turistiku. Díky této myšlence spo-

NoFi vystoupila v Praze
Vzhůru ke hvězdám se vydali muzikanti i posluchači ve Valdštejn-
ské zahradě Senátu ČR.

V sobotu 10. června se pražští fanoušci atmosférických hudebních 
zážitků dočkali koncertu Novoměstské fi lharmonie (NoFi). Na pro-
gramu byly melodie z fi lmové ságy Hvězdné války a epické Plane-
ty Gustava Holsta.
 Pódiem se pro NoFi stala tzv. sala terrana. V této trojosé kolo-
sální stavbě, zdobené 32 freskami z antické mytologie, si zahrál 
orchestr poprvé. Stalo se tak díky spolupráci se Senátem ČR. Záš-
titu nad koncertem převzal senátor Jan Grulich.
 Další vystoupení čeká NoFi již v sobotu 1. července na nádvoří 
zámku Opočno. Vstupenky jsou k zakoupení v IC na Husově náměs-
tí a na www.ticketstream.cz.

Pokud chcete činnost orchestru podpořit, můžete tak učinit pro-
střednictvím sbírky Nové nástroje pro Novoměstskou fi lharmonii. 
Naleznete ji na webu www.nofi .cz.

Jiří Švanda, foto Michal Fanta

lu poznáváme každý rok nové lidi ze Lhoty u Opavy, krásy našich 
regionů a zbytku republiky. Každý rok si sbory předávají společné-
ho maskota, kterému říkáme „Hastúrák“, to je náš poklad.
 Věříme, že toto přátelství bude i nadále pokračovat.

Lukáš Novák, starosta SDH Nové Město nad Metují
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NODIVSE přeje krásné léto
Drazí přátelé a diváci, s červencem přichází i divadelní prázdniny. 
To ale neznamená, že novoměstský divadelní spolek bude zahálet.

Ohlédnutí za sezónou
Uzavíráme velice plodnou sezónu, ve které byl naším největším 
počinem společný projekt se Smíšeným pěveckým sborem Kácov, 
Komedie o narození. Na tuto vánoční hru stále velice rádi vzpomí-
náme a doufáme, že se k ní ještě vrátíme.

Mimo to jsme však vyjížděli na štace s naší autorskou hrou Na-
horu – Na horu! Podzim i jaro jsme tak věnovali té radostné práci 
divadelníků, jezdit a hrát za řízek. Naším posledním výjezdem byla 
účast na 28. ročníku Mezinárodního divadelního festivalu Regiony 
v Hradci Králové. Zde jsme vystoupili na scéně Volného sdružení 
východočeských divadelníků, jehož jsme hrdí členové. Účast na 
tomto festivalu, který je významným svátkem divadla, je pro nás 
velkou výzvou a ctí. Věříme, že jsme Nové Město nad Metují repre-
zentovali důstojně.

Příprava nové inscenace
První červencový den jsme věnovali zkoušení. Uzavíráme tak sezó-
nu a vítáme zasloužené volno.
 Celodenní zkoušení mělo za cíl ukotvit herce v  postavách, které 
ztvárňují v nově připravované hře. Jako vždy se můžete těšit na 
pestrou paletu charakterů. Naším dalším titulem jsou dobře známí 
Naši furianti. Věřte, že se můžete těšit nejen na skvělou, českou 
hru z prostředí české vesnice. Můžete se těšit na originální zpra-
cování i nové tváře, skvělé posily souboru.
 Premiéru plánujeme na druhý ročník našeho charitativního di-
vadelního festivalu, který souběžně připravujeme.

Máme toho před sebou opravdu hodně. Držte nám palce. A v nové 
sezóně na viděnou.
 Lucie Kotěrová

Dětské rybářské závody
v Novém Městě nad Metují
V sobotu 27. května se na rybníku Hradiště v Novém Městě nad Me-
tují konaly za podpory místní rybářské organizace a DDM Stonožka 
tradiční dětské rybářské závody.
 Pro naše malé rybáře a rybářky byly připraveny odměny za ce-
loroční práci, poháry a pečlivě vybrané ceny v hodnotě téměř 
20 000 Kč. Díky krásnému počasí, apetitu místních ryb, dobré or-
ganizaci a přátelské atmosféře se jednalo o velmi povedenou ak-
ci, kterou si, jak pevně věřím, užily nejen děti, ale i jejich rodiče.

Závody jednoznačně ovládli žáci místního rybářského kroužku Li-
pánci. Všech devět malých rybářů z tohoto kroužku skončilo v prv-
ní desítce, přičemž jejich bodový průměr byl oproti zbytku star-
tovního pole téměř desetinásobný. Lipánci tak zcela zaslouženě 
obsadili první až třetí místo jak celkově, tak i v kategorii nováčků. 
Navíc se jim podařilo vyhrát i soutěž o největší a nejmenší ulo-
venou rybu závodu. První tři závodníci nalovili za 3 hodiny každý 
přes 10 metrů ryb, celkový vítěz dokonce přes 18,5 metru.

Rádi do našeho rybářského kroužku přivítáme nové kamarády. Te-
lefonní kontakt.: 603 224 431, Tomáš Kupka, vedoucí rybářského 
kroužku Lipánci Těšíme se na vás!

Soustředění rybářského kroužku Lipánci
Rok se s rokem sešel a nadešel čas pro děti z našeho novoměst-
ského rybářského kroužku Lipánci uspořádat další tradiční tříden-
ní rybářské soustředění na rybníku Brodský u Červeného Kostelce.

Pro velký zájem o účast na této akci jsme v letošním roce museli 
uspořádat soustředění hned ve dvou termínech – a sice od 12. do 
14. května a od 2. do 4. června.
 Jako vždy nám bylo k dispozici veškeré zázemí kempu Brodský 
v podobě útulných chatiček, sociálního zařízení a výtečné stravy 
v místní Vodnické restauraci. Co se rybaření týče, tak rybník Brod-
ský je velmi dobře zarybněn například velkými kapry, prehistoric-
kými jesetery nebo nádhernými líny. Úkolem nás, vedoucích, je 
vždy dělat maximum pro to, aby děti dokázaly těchto krásných 
ryb nachytat co nejvíce. Zařídili jsme tedy, aby měl každý účastník 
veškerou bižuterii pro zhotovení správných návazců, vhodné kr-
mení a další nástrahy a návnady. Navíc jsme před každým soustře-
děním dětem jezdili zakrmit ta místa, na nichž měly později lovit.
 Díky hezkému počasí, poctivé přípravě a zodpovědnému pří-
stupu k lovu samotnému se našim dětem podařilo nalovit nejvíce 
ryb za celou více než desetiletou historii pořádání této akce. Zmí-
nit musíme zejména 12 jeseterů a dva amury v délce okolo 1 met-
ru, spoustu kaprů od 12 až po úctyhodných 18,5 kg a zapomenout 
nesmíme ani na několik nádherných línů, z nichž dva největší mě-
řili neskutečných 52 a 54 cm. Každý z turnusů jsme my, vedoucí, 
končili patřičně unaveni, avšak s dobrým pocitem a vědomím, že 
naše práce pro malé rybáře a rybářky má smysl a přináší jim ra-
dost a spousty zážitků.
 Na závěr bychom chtěli moc poděkovat manželům Hrstkovým 
a všemu personálu kempu Brodský za to, jak se o nás během na-
šich soustředění celé ty roky starají, MO ČRS Nové Město nad Me-
tují a fi rmám Bejs Fish a Konopásek Fishing za dlouholetou pod-
poru a spolupráci a svatému Petrovi za trochu toho rybářského 
štěstí.
 Tomáš Kupka, vedoucí kroužku
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Od září otevíráme novou třídu pro malé začínající rybáře a rybářky. 
Pokud byste chtěli své dítko do našeho kroužku přihlásit, neváhej-
te nás kontaktovat.

Telefon: 603 224 431
Facebook: www.facebook.com/ryb.krouzek.nm

CIB, CIB, CIBULENKA
Městská zeleň očima zastupitele
Jaro uteklo jako voda. Doslova jako voda. Tak deštivé a chlad-
né období jsme dlouho neměli a mnohým z vás to radost jistě 
neudělalo. Byť je to asi správné jaro. O to více tak může zajásat 
každý, kdo má rád přírodu a není mu lhostejný osud zeleně ve 
městě. V nehostinných podmínkách městských ulic je každá kap-
ka drahá, a tak můžeme letos stále obdivovat svěží zeleň rašících 
stromů a nepřebernou barevnou paletu kvetoucích keřů a trvalek. 
V předešlých letech již po několika téměř letních dnech či delších 
periodách sucha začínala vegetace očividně strádat. Doufám, že 
to není ojedinělý výstřel a čekají nás opět roční období známých 
projevů. Věřím, že to pro nás všechny bude lepší a nebude se nám 
vkrádat ono klasikovo, mírně pozměněné – tento způsob jara zdá 
se mi poněkud nešťastným.
 Pokud mám vybrat jednoho zástupce rostlinné říše, který s ná-
mi obývá město, a rozmary počasí se ho příliš netýkají, jsou to 
cibuloviny. Rostliny ukrývající se po většinu roku ve svých hlízách 
a cibulích čekající na pravý okamžik. Ano, tím je právě období jara, 
kdy ostatní druhy ještě spí a cibuloviny mohou naplno vystavit na 
odiv svou krásu.
 V oboru zahradní a krajinářské architektury jsou to rostliny 
velmi ceněné a v nám inspirativních zahraničních destinacích 
s nimi dovedou doslova zázraky. Stačí si vzpomenout například 
na proslulé barevné lány tulipánů v Holandsku, které v tomto ob-
dobí vykvétají a tvoří nádherné krajinářské dílo. I když tak trochu 
mimoděk, jelikož jsou pěstovány hlavně pro vaši potěchu do kytic 
k řezu nebo pro množení cibulí k další výsadbě. Jistě si vybavíte 
i nádherné ornamenty na mnoha zámeckých zahradách, kde jsou 
využívány v přísně tvarovaných záhonech a zaplňují místo, než 
ho obsadí letničky nesnášející zimu. Obdobně se k této kráse sta-
víme i my v Novém Městě. Každoročně nám unylé jarní období 
zpříjemní pásy kvetoucích cibulovin jako doprovod frekventova-
né Komenského ulici. Pokud zmiňujeme ulice, místa, kde se čas-
to na malých plochách záhonů snažíme usadit alespoň nějakou 

zeleň, pomáhají nám s tím dnes cibuloviny velmi zdatně. Příkla-
dem u nás ve městě budiž nové štěrkové záhony v Nahořanské 
ulici, kde se jako první probouzejí skalkové narcisy, které přes 
svůj malý vzrůst září jasně žlutou barvou, když vše ostatní ještě 
prožívá zimní spánek. Pokud bychom tento moderní trend chtěli 
dotáhnout k dokonalosti, a já věřím, že se tak někdy stane, může-
me se ještě o krok více přiblížit přírodě. Pokud založíme záhony 
s funkcí tzv. autoregulace, přírodě blízkými metodami, můžeme 
minimalizovat jejich údržbu, jelikož se zde společenstvo rostlin 
vyvíjí samostatně a plevelné druhy nemají mnoho šancí. Mimo 
jiné právě cibuloviny se zde pak množí a šíří, jak se jim zamane 
a co jim ostatní druhy dovolí.
 Oslím můstkem se můžeme dostat i do rozsáhlejší přírody ve 
městě. Myslím tím městské parky, kde se zatím v Novém Městě 
bohužel žádná cíleně vysazená cibule či hlíza nevyskytuje. Jak jste 
si mnozí jistě všimli v jiných městech, mnozí z vás to zkoušíte na 
svých zahradách, je dnes v módě oživit travnaté plochy o kvetou-
cí prvek. Krásně zelené, avšak často příliš jednotvárné scenérie 
parků a velkých travnatých ploch mohou právě cibuloviny vhodně 
oživit. Než se začne s údržbou trávníků, statně se v nich mohou 
tyčit různé odrůdy tulipánů, narcisů i méně známých druhů ci-
bulovin. Ideálem v tomto směru je tzv. zplaňování, kdy se uměle 
vysazené cibuloviny rozvinou, využijí svůj potenciál a začnou se 
šířit do nepravidelných tvarů a množit své počty. Zahradníkovo 
srdce pak zaplesá, neboť se mu alespoň špetkou povedlo napo-
dobit chování přírody. 
 Líbilo by se vám to vyzkoušet? Máte podobné zajímavé postře-
hy a podněty? Napište nám cokoliv k tématu životního prostředí 
na kzpnmnm@seznam.cz, budeme se těšit. A to už jen z vašeho 
zájmu.

Váš Pavel Dostál,
zastupitel a předseda Komise životního prostředí

Cestujte a soutěžte
s Toulavým baťohem
Toulavý baťoh již deset let provází malé i velké turisty křížem krá-
žem regionem Kladské pomezí. Každoročně je s putováním spo-
jena i cestovatelská hra, o kterou nepřijdete ani letos. Tak hurá 
za zábavou na výlet.

Své toulky započněte v některém z informačních center našeho 
regionu. Právě zde si totiž můžete vyzvednout žlutou ilustrova-
nou mapu Toulavého baťohu s tipy na výlety, která je zároveň 
herním listem pro sbírání razítek. Uvnitř najdete i přehled všech 
razítkovacích míst. Pak už si jen vyberte, kam se vydáte, a vzhů-
ru za dobrodružstvím! Prvních 200 soutěžících, kteří předlo-
ží mapu s pěti různými razítky, získá drobnou odměnu v podo-
bě dřevěného pravítka nebo káči s motivem Toulavého baťohu. 
Pokud na vás už nezbydou, nezoufejte a nebojte se, s prázdnou 
rozhodně neodejdete. Náš partner ALBI věnoval drobné dárky 
i pro další soutěžící. Pokud navíc poskytnete svůj kontakt (e-mail), 
budete zařazeni do hlavního slosování o 7 hodnotných cen, které 
proběhne 6. října.
 A na jaké ceny se tentokrát můžete těšit? Tou hlavní je víkend 
strávený na farmě Wenet v Broumově, včetně ubytování pro ce-
lou rodinu. Dále můžete vyhrát čtyřdenní rodinný pobyt v kempu 
Brodský s celodenním zapůjčením koloběžek, vstupenku pro dvě 
osoby do Bastionu I a podzemí v pevnosti Josefov, včetně ubyto-
vání na jednu noc se snídaní v penzionu Wunsch, nebo roční per-
manentku pro opakovaný vstup na znovuobjevený hrad Vízmburk.

Více informací, tipů na výlety, zajímavostí i zábavy najdete na 
webu www.toulavybatoh.cz.
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Úspěchy mažoretek DDM Stonožka
Letošní školní rok úspěšně završily mažoretky DDM Stonožka. Po 
medailových umístěních na krajských nepostupových soutěžích 
čekalo naše děvčata velké fi nále postupové taneční soutěže MIA 
festival v Praze. Mažoretky v tomto fi nále v kategorii junior obsa-
dily 1. a 3. místo. V kategorii kadetek to pak bylo 2. a 4. místo. Zla-
tou medaili za sólovou skladbu si z Prahy odvezla Anna Černická.

Jsme bezva parta, ale protože děvčata postupně odrůstají, je nás 
málo. Proto hledáme dívky od 5 let výše, které by naše týmy do-
plnily. Bližší informace naleznete na webových stránkách DDM 
Stonožka.

Den dětí se Stonožkou
V úterý 30. května odpoledne proběhl ve Stonožce „Den dětí se 
Stonožkou“.
Počasí bylo téměř ukázkové, trošku nás trápil studený vítr, ale vše 
jsme zvládli tak, jak bylo naplánováno. Spolupráce se SPŠ, SOU 
a ZŠ Nové Město nad Metují byla víc než dokonalá. Studenti a je-
jich učitelé se nemalou měrou podíleli na velmi zdárném průbě-

hu celého odpoledne jak na svých vlastních stanovištích, tak na 
stanovištích Stonožky, kde nám pomáhali zvládat nápor dětí.
 Stejně dobře proběhla i plánovaná vystoupení kroužků – ma-
žoretek, kytary, ukulele a sebeobrany – a bezproblémový byl i zá-
věr celé oslavy, který patřil známé novoměstské skupině Fuka-
nec – tady snad jen malá nespokojenost – i přes velkou propaga-
ci byla velmi malá účast diváků.
 I tak bylo vystoupení kapely velmi pohodové a milé a jak už bývá 
jejím dobrým zvykem, přineslo všem posluchačům podvečerní 
pohlazení po duši!
 V závěru bych ještě jednou a velmi ráda poděkovala nejen své-
mu týmu a dalším organizátorům, ale zejména vedení, pedagogic-
kému dozoru a studentům SPŠ, SOU a ZŠ Nové Město nad Metují.

Příměstské a pobytové tábory DDM Stonožka

PRÁZDNINOVÉ TVOŘENÍ – příměstský tábor
Termín: pondělí–pátek 10.–14. 7. 2023 (denně 8–15 h.)
Program: Co umí barvy, nůžky, lepidlo a šikovné ruce? Zábavné 
tvoření z tradičních i netradičních materiálů. Tvořivé činnosti do-
plní hry, soutěže, pohádky.

ZÁHADA JÍVSKÉHO HLAVOLAMU – pobytový tábor v Jívce
Termín: neděle–pátek 16.–28. 7. 2023
Program: Chatkový tábor v malebné Jívce u Radvanic na Trutnov-
sku. Po dva červencové týdny se stanete součástí tajemného vont-
ského společenství v malebné Jívce, kde vás čeká nejen napínavá 
celotáborová hra na motivy díla Jaroslava Foglara, ale také spous-
ta koupání, sportovních her a soutěží, celodenní výlet, noční hry, 
nebudou chybět ani diskotéky.

CESTA KOLEM SVĚTA – příměstský tábor
Termín: pondělí–pátek 7.–11. 8. 2023 (denně 8–15 h.)
Program: Čeká na vás objevná výprava po všech kontinentech. Bu-
deme soutěžit, sportovat, luštit hádanky, hrát si.

DISNEYHO DOBRODRUŽSTVÍ – příměstský tábor
Termín: pondělí–pátek 14.–18. 8. 2023 (denně 8–15 h.)
Program: Na našem příměstském táboře se setkáte s hlavními 
i vedlejšími postavami z nejznámějších Disneyho pohádek. Bude-
me vařit jako Ratatouille, zpívat, tančit, sportovat, tvořit, přidáme 
i trošku ze základů angličtiny a pokud počasí dovolí, vydáme se 
jako Locika na výlet za dobrodružstvím. 

Prosba o pomoc s fi nancováním účasti
mladého lyžaře na mistrovství světa
Eliasz Kiszka je členem juniorského reprezentačního týmu ČR v ak-
robatickém lyžování (anglicky Freestyle skiing) – disciplína slopes-
tyle. Svou lyžařskou kariéru začínal na svazích areálu v Deštném 
v Orlických horách, což mu dopomohlo k tomu, že se stal členem 
výběru talentované mládeže při Českém svazu lyžařů. Od roku 
2022 je členem juniorské reprezentace ČR v akrobatickém lyžování.
 V současné době se připravuje na Mistrovství světa juniorů (FIS 
MSF Freestyle), které se uskuteční na Novém Zélandu. Jelikož je 
příprava a pobyt na mistrovství světa pro rodinu velkou fi nanční 
zátěží, obrátili se na Zastupitelstvo města Nové Město nad Metují 
s žádostí o příspěvek ve výši 140 tis. Kč. V současné době jsou 
však veškeré fi nanční prostředky na tuto oblast vyčerpány. Podle 
pravidel pro udělování dotací mohou všichni žadatelé poslat svo-
ji žádost o fi nanční příspěvek do 28. února, avšak žádost pana 
Kiszky přišla až 15. května 2023, proto není možné, i s ohledem 
na ostatní žadatele, fi nanční příspěvek poskytnout.
 Chceme však rodině alespoň nějakým způsobem pomoci, a pro-
to bychom se rádi obrátili na veřejnost. Pokud by někdo z vás chtěl 
rodině přispět, uvádíme zde číslo účtu rodiny: 1351956041/3030 
a kontakt na tatínka: adamkiszka@aoutlook.cz. Za případný pří-
spěvek děkujeme my i rodina talentovaného lyžaře!

Dům dětí a mládeže Stonožka
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Novomanželům, oslavencům, rodičům dětí
i novým malým občánkům našeho města hodně štěstí,

pevné zdraví a vše nejlepší přeje redakce.

Sňatky uzavřené v Novém Městě nad Metují v květnu 2023
Martin Duna, Zbiroh + Michaela Havlíčková, Terešov
Miloslav Král + Renata Hajnová, Nové Město nad Metují
Jiří Benda, Týniště nad Orlicí + Zdeňka Kohoutová, Býšť
Kamil Stejskal, Provodov-Šonov + Petra Tokarová, Litvínov

Svá životní jubilea v květnu 2023 oslavili
70 | Jiří Lelek 75 | Pavel Hejkal
70 | Marie Juříková 75 | Jiřina Poláková
75 | Arnošt Šichan 75 | Miloslava Štěpánová
75 | Vladislav Šotola 
75 | František Červenák 96 | Miroslav Rovenský

Zubní pohotovost

Klub českých turistů

Sobota 29. července / Hořice
Doprava vlakem, centrum, Smetanovy sady, vrch Gothard,
Masarykova věž samostatnosti, Chlum – rozhledna – do 15 km, 
vedoucí Jaromír Bajer.

Klub seniorů Dobrá pohoda

Pátek 7. července / setkání v 6.45 h. u kina
Odjezd na plánovaný výlet Ladův kraj. Výlet již plně obsazen.

Úterý 11. července / setkání ve 14.30 h. v kině
Promítání fi lmu „Život pro samouky“.

Úterý 25. července / setkání ve 14.30 h. v kině
Promítání fi lmu „Malá mořská víla“.

Úterý 8. srpna / setkání ve 14.30 h. v kině
Promítání fi lmu „Muž, který stál v cestě“.

Zubní pohotovost je zajišťována v sobotu,
v neděli a ve svátek od 8 do 12 hodin.
Po celý víkend jsou k dispozici dva lékaři.

Sobota–neděle 1.–2. července
MDDr. Tomáš Hýbl
Hálkova 367, Náchod, tel. 491 428 636

MUDr. Daniel Blažek
17. listopadu 388, Police nad Metují, tel. 491 543 844

Středa–čtvrtek 5.–6. července
Stomatologie RZ, s. r. o. (MDDr. Anna Just)
Komenského 72, Nové Město n. Met., tel.: 491 472 946

MUDr. Jarmila Vokůrková
Větrník 720, Červený Kostelec, tel.: 491 462 331

Sobota–neděle 8.–9. července
MUDr. Semerák – MUDr. Štrasová, s. r. o.
(Vladimír Semerák)
Denisovo nábřeží 665, Náchod, tel. 491 424 921

MUDr. Milan Hýbl
Hálkova 367, Náchod, tel. 491 428 636

Sobota–neděle 15.–16. července
Frydent, s. r. o. (MDDr. Jana Kyselá)
Rokolská 123, Nový Hrádek, tel.: 495 496 030

MUDr. Jan Šnajdr
Náchodská 548, Velké Poříčí, tel.: 491 482 850

Sobota–neděle 22.–23. července
MUDr. Hana Jelenová
Denisovo nábřeží 665, Náchod, tel.: 491 431 104

MUDr. Renata Čábelková
Jiřího z Poděbrad 937, Hronov, tel.: 491 482 911

Sobota–neděle 29.–30. července
MUDr. Petr Kalfus
Česká 50, Jaroměř, tel.: 704 544 075

MUDr. Jana Šnajdrová
Náchodská 548, Velké Poříčí, tel.: 777 905 047

Úterý 22. srpna / setkání ve 14.30 h. v kině
Promítání fi lmu „Villa Lucia“.

Pravidelné čtvrteční setkávání se o prázdninách nekoná,
budeme se těšit od září 2023.

Rozloučení se zesnulými

Přivítání malých občánků

Lubomír Čtvrtečka, Vlasta Fenyková, Viliam Grell,

Vlastimil Jindra, Jiří Lejsek, Bartolomej Maga,

Pavel Martinec, Eva Novotná, Václav Roubal,

Zdeňka Tyčová, Františka Vacková, Helena Vávrová

 Čest jejich památce

K  P Ř I V Í T Á N Í  M E Z I  O B Č A N Y  M Ě S T A
B Y L Y  S E  S V Ý M I  R O D I Č I  P O Z V Á N Y  D Ě T I :

Elena Majerská, Václav Holčík, Martina Hladíková,

Adéla Dementěvová, Marek Andrš, Matyáš Slováček,

Antonín Hladík, František Perina

V  K V Ě T N U  2 0 2 3  Z  N A Š I C H  Ř A D  O D E Š L I :
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U nás jsi profesionál

 

602 271 667

H   

Dobruška
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Koupím jakékoliv
 mince a bankovky,

i celé sbírky. Zdarma ocením dle
aktuálních katalogů. Výkup platných

i neplatných peněz směnárnou.
Jsem členem České numismatické

společnosti. Seriozní jednání.
Petr Bárta, Husovo náměstí 1229

(vedle kostela, v cestovní agentuře)
549 01 Nové Město nad Metují

telefon 491 470 530 nebo 602 107 815

SERVIS ŽALUZIE
VÝROBA – PRODEJ – MONTÁŽ – SERVIS

Žaluzie vnitřní, venkovní, vertikální,
látkové roletky, venkovní rolety,

lamelové dveře, sítě proti hmyzu,
těsnění oken, dveří, markýzy, plisé,

japonské stěny

Vrchoviny 122
Nové Město nad Metují

tel.: 733 309 616
e-mail: mervart.ladislav@quick.cz

Přistavování kontejnerů
soukromým osobám,

sdružením, fi rmám

Přeprava suti, odpadu, paliv,
stavebního materiálu apod.

Likvidace odpadu

Zajištění prodeje
palivového dřeva

Vrchoviny 142, Nové Město n. Met.
telefon 733 793 117
www.kontejnerydoprava.cz

Kontejnery.Vrchoviny@seznam.cz

Měsíčník Novoměstský zpravodaj
Periodický tisk územního samosprávného celku
města Nové Město nad Metují

Příspěvky a korespondenci přijímá:
Redakce NZ, Městský úřad, náměstí Republiky 6,
549 01 Nové Město nad Metují, IČO: 00272876
tel.: 491 419 655; 733 535 337
e-mail: zpravodaj@novemestonm.cz

Odpovědný redaktor: Eva Kupková
Editor: Alice Frischová

Jazyková úprava: Bc. Dita Kroupová
Grafi cká úprava: Petr Vlček, atelier duplex s. r. o.

Tisk: Tiskárna V&H Print Hlávko s. r. o.
Náklad: 3 700 výtisků

Registrační značka: MK ČR E 11976

Nové číslo vychází k 1. dni v měsíci.
Uzávěrka vydání vždy 15. den v měsíci,
kdy je poslední termín k doručení textů
do redakce, uzávěrka inzerce do 7. dne v měsíci.

Redakce si vyhrazuje právo na zkrácení
nebo úpravy článků bez konzultace s autory.

Nevyžádané příspěvky a fotografi e se nevracejí.
Za změny v programech odpovídají pořadatelé.
Za obsahovou správnost příspěvků
odpovídají jejich autoři.

Foto na přední straně obálky:
Michal Fanta
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Výdej stravy
Vstup ZDARMA
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www.akademicketydny.cz

prof. PhDr. Pavel 
KALINA, CSc.
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Podporují: Servisbal Obaly s.r.o. • Hronovský s.r.o. • KAMAT spol. s r.o. • Kulturní a sport. nadace města Náchoda • PRIMÁTOR a.s.
DECRO BZENEC, spol. s r.o. • město Nové Město nad Metují • Římskokatolická farnost N. Město nad Metují • Feinmetall CZ s.r.o.

Duben Sound Company • Ing. Jan Čopík, Ph.D. • atelier duplex s. r. o. • Tiskárna Smola • Městské informační centrum N.M.n.Met. • aj.
Mediální partneři: Konzervativní noviny • Náchodský SWING • CSI – Křesťanská mezinárodní solidarita

Mgr. Matyáš ZRNO
Putinova válka 

zblízka

PhDr. Jan 
STŘÍBRNÝ

Století mučedníků

prof. MUDr. Vladimír 
BENEŠ, DrSc.
Co umí mozek

(a co umíme my)
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doc. RNDr. Markéta 
MARTÍNKOVÁ, Ph.D.

Strava, zdraví 
a nemoci

Mgr. Maciej RUCZAJ, Ph.D.
Polsko a jeho sousedé 

v historických 
souvislostech

prof. Pavel HOŠEK, Th.D.
Sloužím tajnému ohni: 

Duchovní zdroje literární 
tvorby J. R. R. Tolkiena

P. Gabriel HUNČAGA, OP
Mesto ako miesto 

pastorálnej revolúcie 
v stredoveku

P. Gabriel 
Peter 

HUNČAGA, 
OP

prof. Mark 
REGNERUS
Budoucnost 
manželství

doc. Mgr. Petr 
DVOŘÁK, Ph.D.

Homosexuální jednání 
a učení církve

33. ročník AKADEMICKÝCH TÝDNŮ v termínu 29. 7. – 6. 8. 2023, CHATA HORALKA ve Sněžném v Orlických horách

prof. ICDr. C. VASIĽ, SJ, PhD.
Sv. Cyril a Metod: 

Aktuálnosť ich 
odkazu pre EurópuSO

 2
9.

 7
.

P. Mgr. Jan LINHART

Zahájení 33. AT, 
mše sv.

s arcibiskupem
Cyrilem VASIĽEM

prof. MUDr. Jan PIRK, DrSc.
Můj život s kardiochirurgiíSelhání je zkouškou 

velikostiN
E 

30
. 7

.

Ivan HLAS Trio
Koncert

Marie ŠANDOVÁ
Zrcadlo baroka

(autorská
filmová projekce)V

17
:0

0

Jan HORÁK
Zapomenuté 

světlo
(divadelní představení)

PTASZEK & BUŽMA
Blues & Gospel

(koncert)

Mše sv. (vstup zdarma)

Rudolf 
KRAUTSCHNEIDER

Lidé a Moře

táborák

HRADIŠŤAN
& Jiří PAVLICA

Koncert
(děkanský kostel N. M. n. Met.)

PŘEDNÁŠKY A BOHOSLUŽBY JSOU NAHRÁVÁNY.
ZMĚNA PROGRAMU VYHRAZENA.

Doporučujeme, abyste si před návštěvou zkontrolovali aktuální program na webu.

Martin SOCHOR
O Davidu a Goliášovi
(divadelní představení

pro děti i dospělé)

Jiří SYCHA a Filip DVOŘÁK
Koncert

(děkanský kostel v Novém 
Městě nad Metují)

RNDr. Jiří GRYGAR, 
CSc.

Česká astronomie 
včera, dnes a zítra

E

AKADEMICKÉ TÝDNY o.p.s. 
info@akademicketydny.cz 

Tel. (+420) 494 909 100, 494 909 103

Mgr. Jan ŠPILAR
Sv. Charles de Foucauld:

jak žít přátelství
s Bohem a lidmi

prof. MUDr. Cyril HÖSCHL, 
DrSc., FRCPsych.

Stres, naučená bezmocnost 
a syndrom vyhoření

prof. PhDr. Vladimír 
JUST, CSc.
Karl Kraus 

a Jaroslav Hašek
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. P. Filip 
DUŠEK

MUDr. Kristina HÖSCHLOVÁ
Medicína budoucnosti:

od invazivity
ke vnímavosti11
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Dušan MAJER
Návrat lidí na Měsíc 
pod křídly Artemis

SO
 5

. 8
. P. Benedikt 

Rudolf 
MACHALÍK, 
OPraem.   A
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prof. PhDr. Ing.
Jan ROYT, Ph.D., DSc.

Francouzské katedrály a 
katedrála sv. Víta v Praze

prof. Ctirad Václav 
POSPÍŠIL, Th.D.

Zednáři, Masaryk, katolíci: 
od nenávisti k dialogu

Slávek KLECANDR 
& STUDNY SAMOTY

Koncert

prof. Alexander 
TOMSKÝ

Obraz světa
v knize Genesis

P. Dr. Ing. Ladislav HERYÁN, Th.D., SDB
Ježíšova 

„nespravedlivá“ 
podobenství

Matěj PTASZEK
20 měsíců v zemi 
pečených morčat

P. Josef 
ČUNEK, SJ

ak. soch. Otmar OLIVA;
P. Josef ČUNEK, SJ
Setkání, povídání, 
zamyšlení, beseda

Č

plk. gšt. v záloze PhDr. Eduard 
STEHLÍK, Ph.D., MBA

Paraskupiny
známé a neznámé

17
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P. Jan 
BYSTRÝ

Ing. Josef ŠANDA
Informatika pro všední 

den – orientace
v čase nejistot

P. JCLic. 
PhDr. Mgr. 

Radim 
CIGÁNEK
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  2. 7. FUKANEC
 Novoměstská folková skupina

  9. 7. TOMY OPOČNO
Folk-country kapela

16. 7. BRONTOSAUŘI REVIVAL
Folková revivalová kapela

23. 7. ALFA
Honza Staněk a Lukáš Vojtěch

30. 7. MADAM
Folk & country kapela

www.mestskyklub.cz

  6. 8. NITERE LIVE
Crossover-classical music

13. 8. JK BAND
Disco, rock, pop, taneční a lidové písně

20. 8. FLASTR
Acoustic & bluegrass music

27. 8. STAVOSTROJKA
Česká dechová hudba

Nové Město nad Metují 
 

Husovo
náměstí

16:00 


